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             1                      [RUF5OCT07A - JS] 
 
             2                      Friday, 5 October 2007 
 
             3                      [The accused present] 
 
             4                      [The witness entered court] 
 
             5                      [Open session] 
 
             6                      [Upon commencing at 9.45 a.m.] 
 
             7          PRESIDING JUDGE:  Good morning, learned counsel.  We are 
 
             8    resuming our proceedings.  Yes, Mr Hardaway? 
 
             9          MR HARDAWAY:  Yes, Your Honour, I don't know if this 
would 
 
   09:49:54 10    be an appropriate time to finally deal with the matter of the 
 
            11    exhibit from yesterday.  It would be very, very brief. 
 
            12          PRESIDING JUDGE:  Yes.  You are may proceed, Mr 
Hardaway. 
 
            13          MR HARDAWAY:  Thank you, Your Honour.  First off good 
 
            14    morning, Your Honours. 
 
   09:50:07 15          PRESIDING JUDGE:  I hope it is fully in order now. 
 
            16          MR HARDAWAY:  It is in order.  By way of explanation, 
Your 
 
            17    Honour, the documents which were submitted to the Court 
yesterday 
 
            18    were the documents that the Prosecution received from the 
 
            19    evidence unit.  It's true as Mr Cammegh stated that the last 
page 
 
   09:50:21 20    is a duplicate of one of the other pages but that had nothing 
to 
 
            21    do with the Prosecution.  That is what was received from the 



 
            22    evidence unit known as SEAPA so it is that complete work that 
we 
 
            23    would submit to the Court as the replacement and how the Court 
 
            24    would deem to use that extra page.  It could ignore it, be at 
the 
 
   09:50:41 25    discretion of the Court. 
 
            26          JUDGE BOUTET:  Can you enlighten me?  I don't know of 
any 
 
            27    organisation called the evidence unit, where all the exhibits, 
 
            28    whatever it is, is it something within your own organisation? 
 
            29    I'm not familiar with it. 
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             1          MR HARDAWAY:  Well, it's physically located within the 
OTP, 
 
             2    Your Honour, but it's where the documents that were stamped 
with 
 
             3    the ERN numbers and that is where -- that is where we 
retrieved 
 
             4    it from.  We don't have any say of when it was submitted, and 
it 
 
   09:51:14  5    was stamped by that organisation.  We had no say in what was 
 
             6    stamped or even what was submitted.  As a courtesy, when we 
found 
 
             7    out that it was incomplete, we went to the evidence unit to 
ask 
 



             8    for the complete packet and this is what they handed to us. 
 
             9          JUDGE BOUTET:  So by evidence unit you mean this is the 
 
   09:51:31 10    evidence unit of the Special Court?  We're not talking here of 
 
            11    something under the control of the OTP? 
 
            12          MR HARDAWAY:  To my understanding, Your Honour, that's 
 
            13    correct. 
 
            14          JUDGE BOUTET:  Okay.  Now I'm just trying to understand 

 09:51:43 15          PRESIDING JUDGE:  I'm not aware that Court has an 

          16    unit. 

          17          MR HARDAWAY:  Well, that's the term -- 

          19    taking possession and be controlling an exhibit for the 

 09:51:54 20    Prosecution or for the Defence.  I'm not aware of it. 

          21          JUDGE BOUTET:  Or maybe it is some organisation that is 

 

          23    just trying to see what this means this morning.  But -- 

          24          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash? 

 09:52:08 25          MR JORDASH:  Can I go into that? 

          27          MR JORDASH:  It is not a part of the Prosecution, I'd 

          28    to see inside it because I've never had access to it and have 

          29    always presumed it was part of the Prosecution.  But it would 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 

-- 
 
  
evidence 
 
  
 
  
 
            18          PRESIDING JUDGE:  I wonder if the evidence unit will be 
 
  
 
  
 
 
  
 
          22    under the control of the Court Management.  I don't know.  I'm  

 
  
sorry. 
 
  
 
  
 
          26          PRESIDING JUDGE:  Yes.   

 
  
love 
 
 
  
 
  
be 
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           1    great to see inside. 

           4          PRESIDING JUDGE:  You want the veil lifted again? 

 09:52:32  5          MR JORDASH:  Yes, please. 

           7    that be, in terms of the custody from which the document is 

           8    coming?  Were there not the proper foundation laid for its 

 09:52:47 10          MR HARDAWAY:  This was, I understand this was originally 

          11    Defence exhibit, Your Honour. 

          12          JUDGE THOMPSON:  Yes. 

as submitted.  It became known 

       14    it was incomplete. 

 09:52:58 15          JUDGE THOMPSON:  Yes. 

          16          MR HARDAWAY:  And for the issue of completeness we had -

          17          JUDGE THOMPSON:  But it passed the muster of 

          18          MR HARDAWAY:  Apparently it did on 15 May 2007 -- 

it was 

 09:53:09 20    originally now in issue?  I would have thought that in 

Page 4 
        
 
 
 
 
 
  
 
             2          PRESIDING JUDGE:  You mean you want the veil lifted 
again? 
 
             3          MR JORDASH:  Yes, please. 
 
  
 
  
 
             6          JUDGE THOMPSON:  My curiosity is of what relevance would 
 
  
 
  
 
           9    admissibility?  And the conditions for --   

 
  
a 
 
  
 
  
 
          13          MR HARDAWAY:  And it w  

that 
 
     

 
  
 
  
- 
 
  
admissibility. 
 
  
 
          19          JUDGE THOMPSON:  So why is the custody from which   

 
  
national 
 



            21    jurisdictions perhaps, custody from which documents come can 

       22    become an issue in the admissibility equation.  I think we 

          23    passed that stage.  All we need to do is to admit this 

          24    if it has already been -- 

 09:53:25 25          MR HARDAWAY:  That is the reason why [overlapping 

          27          JUDGE BOUTET:  My question had nothing to do with 

          28    admissibility. 
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           1    raising it because I thought this seems to be, to me, a legal 

           2    herring at this stage. 

           3          MR HARDAWAY:  It's not actually in terms of 

           4    Your Honour.  It's an issue for completeness. 

           6          MR HARDAWAY:  That's the only reason we're submitting it 

RESIDING JUDGE:  But there shouldn't be superfluity, in 

also 
 
     

have 
 
  
document, 
 
  
 
  
 
            26    speakers]. 
 
  
 
  
 
            29          JUDGE THOMPSON:  I was not addressing that.  I was 
merely 
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red 
 
  
 
  
admissibility, 
 
  
 
 09:53:43  5          JUDGE THOMPSON:  Yes, of course.   

 
  
 
             7    and -- 
 
           8          P  

 



             9    its completeness.  Why should you be tendering to this Court a 

 09:53:55 10    document with two pages which are of the same identity?  Why 

          12    require to complete the exhibits that are already on the 

          13          MR HARDAWAY:  Your Honour, originally it was a Defence 

          14    exhibit.  Out of courtesy we found that it was -- my 

          16          MR JORDASH:  We exhibited it but we received it from the 

          17    Prosecution, I understand.  I think the solution, if I can 

          19    Prosecution, to say where they got it from and how they 

 09:54:32 20    it and what state it was in when they received it because I'm 

          21    presuming the Prosecution have taken a note of the chain of 

      23    own organisation. 

          24          JUDGE THOMPSON:  That's my difficulty.  Haven't we 

 09:54:45 25    that stage now?  What I think counsel is trying to do is to 

          26    to correct some omission here whereby some document was 

          27    as an exhibit, but in an incomplete form and the practice has 

          28    always been to have the documents in their complete form 

 the 
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            11    don't you put that exhibit in order and just tender what you 
 
  
record? 
 
  
 
  
 
   09:54:14 15    understanding was -- 
 
  
 
  
 
            18    suggest, is for the evidence unit, which is a part of the 
 
  
received 
 
  
 
  
 
          22    custody of the exhibits within the evidence unit and within   

their 
 
      

 
  
passed 
 
  
seek 
 
  
tendered 
 
  
 
  
 
          29    exhibited as indicated.  So if we are going to go back to  
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           1    so-called evidence unit, are we going to reopen the issue of 

said, 

s 

        6    received by the evidence unit in evidence.  But Your Honour 
y 

        7    well be right, that we have passed that point and it should be 

ere 

ce 

ely 
ked 

     12    out of judicial curiosity but I don't intend to complicate the 

IDING JUDGE:  Well, I think -- do we have a copy of 

:56:10 15    exhibit that is already on record?  Do we have it in court?  

        16    you perchance have it here?  Court Management?  The one which 

        17    admitted, is it here?  The one which we admitted and marked, 
 

       18    the one which is in the Judges' records.  That is what I want 

        19    see.  Mr Hardaway. 

Yes, Your Honour. 
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             2    proper custody and I make the point.  I'm just asking. 
 
             3          MR JORDASH:  Well, I suppose if the evidence unit 
 
             4    "Actually, we do have the last two pages," Your Honours might 
 
   09:55:29  5    take the view that it's better to have the full document as 
wa
 
     
ma
 
     
 
             8    exhibited as it is.  But I would respectfully suggest, if 
th
 
             9    is any light which can be shed on this issue by the eviden
 
   09:55:49 10    unit, then the evidence unit should shed that light. 
 
            11          JUDGE THOMPSON:  I take back my position.  I mer
as
 
       
 
            13    process. 
 
            14          PRES
e th

 
   09
 Do

 
    
 we

 
    
tno

 
     
 to

 
    
 
   09:57:00 20          MR HARDAWAY:  



 
            21          PRESIDING JUDGE:  I'm afraid, let us just hang on.  They 

e able to make an informed 

hole purpose of submitting this is in 

tand, but we are just 

ve 
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           1    so that we can see how to treat this document before I admit 
. 

 

 

nterpreter] 

, Mr Witness. 

 
            22    will bring to us what is already before the Court. 
 
            23          MR HARDAWAY:  I understand. 
 
            24          PRESIDING JUDGE:  And we'll b
 
   09:57:12 25    decision on it in this. 
 
            26          MR HARDAWAY:  The w
 
            27    the issue of completeness, Your Honour. 
 
            28          PRESIDING JUDGE:  No, no, we unders
 
            29    asking Court Management to get -- to produce what we already 
ha
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it
 
             2    Right.  I suppose there is no other issue?  Mr Touray, may we
 
             3    turn to you for your cross-examination of this witness? 
 
             4          MR TOURAY:  Thank you, Your Honours.  Good morning.
 
   09:58:04  5          PRESIDING JUDGE:  Good morning, Mr Touray. 
 
             6                      WITNESS:  DIS-177 [Continued] 
 
             7                      [The witness answered through i
 
             8                      CROSS-EXAMINED BY MR TOURAY: 
 
             9          MR TOURAY: 
 
   09:58:12 10    Q.    Good morning



 
            11    A.    Good morning, sir. 
 
            12    Q.    Now, yesterday in your evidence you spoke about palm oil 

rder 

    14    and exchanged for salt; do you remember? 

u said one Saleem was the intermediary in 

 17    this process? 

the palm oil that was sent for exchange, was it -- 

          21    A.    We would do the processing; it belonged to us. 

          22    Q.    Thank you.  And you are not aware of any palm oil being 

ment for 

 10:00:08 25          THE INTERPRETER:  Your Honours, can learned counsel 

          27          MR TOURAY: 

re of any contributions or subscription 

          29    made by civilians in the form of palm oil to the RUF movement 
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            13    being harvested and that palm oil was taken to the Guinean 
bo
 
        
 
   09:58:46 15    A.    Yes. 
 
            16    Q.    And yo
effecting 
 
           
 
            18    A.    Yes. 
 
            19    Q.    Now, 
did 
 
   09:59:11 20    it belong to the civilians or to the RUF movement? 
 
  
 
  
 
          23    used as subscription by the civilians to the RUF move  

the 
 
            24    war effort? 
 
  
repeat 
 
            26    the question, please. 
 
  
 
          28    Q.    You were not awa  

 
  
in 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  



 
 
 
 
 
             1    support of the war; that did not happen? 

was just for our own 

           3    use, that we had to exchange it for salt.  We did not process 

 10:01:20  5    Q.    You're also not aware of any contribution of cacao by 

n.  If it happened, I didn't see 

           9    it. 

 10:01:47 10    Q.    And you yourself made no contribution of produce 

 12    A.    No.  I worked for myself and my family, and supported my 

          13    family. 

          14          PRESIDING JUDGE:  Is learned counsel limiting it only to 

          16          MR TOURAY:  Yes, Giema. 

          17          PRESIDING JUDGE:  Only to Giema? 

 That is the evidence. 

          19          PRESIDING JUDGE:  So the response which is on record is 

 10:02:51 20    that he never made any contribution to support the war effort 

         22          MR TOURAY:  In respect of produce. 

          23          PRESIDING JUDGE:  In respect of produce. 

          24          MR TOURAY:  Yes. 

 
             2    A.    No.  The palm oil we processed, it 
 
  
it 
 
             4    and give it to RUF for the war.  It was for us, the civilians. 
 
  
the 
 
             6    civilians to the RUF movement in support of the war as your 
own 
 
             7    subscription whilst in Giema? 
 
             8    A.    I did not see that happe
 
  
 
  
personally 
 
            11    to the RUF in support of the war, whilst in Giema? 
 
           

 
  
 
  
 
 10:02:41 15    Giema?   

 
  
 
  
 
          18          MR TOURAY:  Yes, Giema.   

 
  
 
  
in 
 
            21    Giema? 
 
   

 
  
 
  



 
   10:03:31 25    Q.    Whilst you were i
 
          26    now in Giema, or perhap

n Giema, or Kumbala, which is a village 

s in the zoo bush, no one approached 

o 

          28    one approached you? 

y own bush, it's my family.  Nobody did 
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           1    ask me for that. 

           2    Q.    And did you see that happen to anybody whilst in Giema? 

           4    Q.    Like people being asked to contribute produce in support 

           6    A.    I did not see it happen.  I was in the bush. 

the interpreter would 

           9          PRESIDING JUDGE:  Yes, please. 

 10:05:13 10          THE INTERPRETER:  The response given before this one, 

        12    should have actually been, "Nobody approached me for that." 

  
you 
 
            27    to make any contribution of produce in support of the war?  N
 
  
 
            29    A.    No.  No.  In m
not 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
  
 
           3    A.    Like what?   

 
  
of 
 
   10:04:43  5    the war.  Did you see at that happen? 
 
  
 
           7          THE INTERPRETER:  Your Honours,   

like 
 
             8    to make a correction. 
 
  
 
  
the 
 
            11    interpreter had said, "Nobody did not ask me for that."  It 
 
    

 



            13          MR TOURAY:  Thank you. 

          14          PRESIDING JUDGE:  Is it, "Nobody approached me for 

approached me for that." 

          17          PRESIDING JUDGE:  Thank you.  Yes, Mr Touray? 

          18          MR TOURAY: 

ou mentioned that the civilian commander, the 

 10:05:59 20    chief, was one Sellu? 

          21    A.    Yes. 

e have a deputy? 

          23    A.    Yes. 

          24    Q.    What was his name? 

led Mr Aruna. 

          26    Q.    Aruna, what, Gbondo? 

          27    A.    I don't know his surname.  I just know the Aruna name 

      29    Q.    Whilst in Giema, did you meet a gentleman by the name of 
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           1    Brima Aruna? 

           2    A.    Brima Aruna?  No.  If even he was there, I did not see 

 
  
that," 
 
   10:05:38 15    or, "Nobody asked me for that"? 
 
            16          THE INTERPRETER:  "Nobody 
 
  
 
  
 
            19    Q.    Yesterday y
 
  
 
  
 
            22    Q.    Did h
 
  
 
  
 
   10:06:25 25    A.    He was named -- cal
 
  
 
  
which 
 
            28    we used to call him. 
 
      

 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
  
him. 



 
             3    Q.    What about Aruna Fatoma? 
 
             4    A.    Well, I could not quite remember his own issue.  We were 

           6    Q.    Yes, but did you hear about the name Aruna Fatoma? 

, I 

           9    Q.    Aruna Gbondo; did you hear the name Aruna Gbondo around? 

 10:08:28 10    A.    I heard of that.  I heard of that Aruna Gbondo, but I 

AY:  Thanks very much.  No further questions. 

          13          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Cammegh? 

          14          CAMMEGH:  I've got no questions, thank you. 

megh.  Yes, Mr 

          17          MR WAGONA:  Thank you, Your Honour. 

          18                      CROSS-EXAMINED BY MR WAGONA: 

 10:09:19 20    A.    Good morning, sir. 

          21    Q.    I also have some questions for you. 

          23    Q.    And we will start from the time of the start of the war 

          24    when you were in Pendembu.  Now, the commanders you saw in 

me. 

          27    Issa had no appointment at that time. 

          28    Q.    Okay.  But while you were hiding in the bush at Yendema, 

in 
 
   10:07:37  5    different areas. 
 
  
 
             7    A.    There were many Fatoma people.  But the only Fatoma
did 
 
             8    not recognise. 
 
  
 
  
did 
 
            11    not see him. 
 
            12          MR TOUR
 
  
 
  
 
 10:08:54 15          PRESIDING JUDGE:  Thank you, Mr Cam  

Wagona, 
 
            16    you may proceed. 
 
  
 
  
 
          19    Q.    Good morning, Mr Witness?   

 
  
 
  
 
          22    A.    Ask them.   

 
  
 
  
 
 10:09:46 25    Pendembu were Mohamed Tarawallie and Issa Sesay; is that   

right? 
 
            26    A.    No.  Mohamed Tarawallie was the commander at that ti
 
  
 
  



 
            29    the gunmen who found you in the bush told you that it was 
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           1    Issa Sesay who had sent them to call you to go back to town.  
 

           4    Q.    So Issa Sesay had come with those gunmen to Pendembu, 

           6    A.    I don't know whether he was the one who brought them 

s. 

      8    Q.    And these are the gunmen who started harassing you, the 

           9    civilians, not so? 

 10:11:22 10    A.    Those who went to remove us from the bushes did not 

     12    Q.    But those who harassed you were part of the same group 

          14    A.    Yes. 

ou said it was Sankoh who said they should leave, 

 

 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
Do
 
             2    you remember saying that? 
 
             3    A.    Yes. 
 
  
not 
 
   10:10:51  5    so? 
 
  
there, 
 
             7    but he was the one who sent them to remove us from the bushe
 
       

 
  
 
  
harass 
 
            11    us. 
 
       

of 
 
            13    these strange gunmen speaking strange languages, not so? 
 
  
 
   10:11:50 15    Q.    And y
not 
 



            16    so? 
 
  
 
          17    A.    Yes. 

  And when they left, when they were driven out, you said 

dom fighters who stayed behind? 

          21    Q.    So the freedom fighters had come to Pendembu with the 

          24    Q.    And so before the group that was driven out left, the 

13:09 25    civilians could not tell who belonged to the freedom fighters 
d 

          28    Q.    Is it right to say that before the other group were 

ho was a freedom fighter 
d 
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t? 

           2    A.    No. 

           3    Q.    And the freedom fighters -- 

            18    Q.  
it 
 
            19    was the free
 
   10:12:22 20    A.    Yes.  That was what they used to call them. 
 
  
group 
 
            22    that was later driven out; is that right? 
 
            23    A.    They all came together, but they are not part of the 
war. 
 
 
  
 
   10:
an
 
            26    who belonged to the other group, not so? 
 
            27    A.    Go over the question again. 
 
  
driven 
 
            29    out, the civilians could not tell w
an
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           1    who belonged to the other group that was later driven ou  

 
  
 
  



 
             4          JUDG
"no"? 

E BOUTET:  Mr Prosecutor, could you clarify the 

uld not or -- often when 
u 

      6    have this kind of question, it's a very unclear answer. 

. 

           8    Q.    By saying, "No," do you mean that it is true that the 

t? 

   11    A.    We did not know the difference.  Except when they are 

          13    difference. 

ou 

 10:15:28 15    lived in Giema for two years; do you remember? 

          16    A.    That is correct. 

 and look for bush food; is that 
ght? 

on 

          21    Q.    I said, during your stay in Giema for two years, the RUF 

          23    A.    No.  The food we went in search for, it was for us, for 

          24    ourselves. 

vilians to go and look for this bush food which 

 

 
   10:14:15  5    I'm not sure if the no is no, he co
yo
 
       
 
             7          MR WAGONA:  Thank you, Your Honour, I will clarify that
 
  
 
             9    civilians could not tell the difference between who was a 
freedom 
 
   10:14:41 10    fighter and who belonged to the group that was later driven 
ou
 
         
 
            12    driven and when they went away, that was then we knew the 
 
  
 
            14    Q.    Now, we will come to your time in Giema.  You said y
 
  
 
  
 
          17    Q.    And during your stay in Giema for two years, the RUF   

used 
 
            18    to allow civilians to go
ri
 
            19    A.    Go over the question again.  I did not get the questi
 
   10:16:02 20    clearly. 
 
  
 
          22    used to allow civilians to go and look for bush food, not so?   

 
  
 
  
 
 10:16:29 25    Q.    Yes, I understand that.  But my question is:  Did the   

RUF 
 
            26    allow the ci
you 
 
            27    say was for yourselves during the two years when you were in
 



            28    Giema? 
 
            29    A.    The food which we went and searched for, they sent 
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           1    to accompany us to search for the food, and when they came 
th 

           2    it, everyone had to take it to his or her own house. 

         6    Q.    Now we will come to the community farm in Giema.  Is it 

           7    right that Sesay wanted civilians to make the community farm? 

 was not Sesay.  We, the civilians, our leader, 
id 

           9    so, and then we took it on to Sesay. 

 

      11    idea and took the idea to Issa Sesay? 

s, so he accepted. 

, did he used to visit the community farm? 

ommunity farm 
ich 

soldiers 
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wi
 
  
 
             3    Q.    Thank you.  I understand that.  Did this continue for 
the 
 
             4    two years when you were there? 
 
   10:17:15  5    A.    Yes. 
 
    

 
  
 
             8    A.    No, it
sa
 
  
 
 10:18:09 10    Q.    So, is it your evidence that the civilians initiated the  

 
      
 
            12    A.    Yes. 
 
            13    Q.    And did Issa Sesay support the idea? 
 
            14    A.    Yes, we depended on him to help u
 
   10:18:41 15    Q.    And so
 
            16    A.    Most times when we went to work, the c
wh



 
            17    we cultivated, he was not there.  I said that yesterday
was 

.  He 

I 

          21    time in Giema, not so? 

          22    A.    Yes. 

ken 

dom fighters at the front line, not so? 

          28    A.    No, we did not send it to the front.  We did not.  At 

          29    time when we made that, cultivated that farm, the war was 

                SESAY ET AL                                                 
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           2    Q.    So it's not your evidence that some of the food was sent 
 

           3    the front line? 

 
            18    in Kono at that time.  For the community farm, that's what 
am 
 
            19    talking about. 
 
 
   10:19:14 20    Q.    Issa Sesay was the boss of the freedom fighters at that 
 
  
 
  
 
            23    Q.    You actually said he was there protecting you; do you 
 
            24    remember that? 
 
   10:19:35 25    A.    Yes. 
 
            26    Q.    And some of the food from the community farm would be 
ta
 
            27    to the free
 
  
the 
 
  
almost 
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             1    ended.  We ate it ourselves. 
 
  
to
 
  
 



             4    A.    Go over the question again. 

0:20:29  5    Q.    Is it your evidence or not that some of the food from 
 

           6    community farm was taken to the front line? 

l 

        8    explaining at this moment so that you will understand me, if 

           9    can allow me. 

 10:21:01 10          PRESIDING JUDGE:  He's allowing you.  Go ahead and 

          11    Explain. 

 time 

 during the war.  We have not disarmed yet.  We 

          14    cultivated that farm so that if there was food we can send it 

 10:21:22 15    the front line and if strangers came we will feed them.  But 

          18    Q.    And you're saying that by that time you had not been 

e, 

 just store it, sometimes Issa would 

e they were getting the food from. 

          27    A.    At that time, when the food was there, when strangers 

 
   1
eth

 
  
 
             7    A.    I did not say so.  The one I said is there, I was stil
 
     
you 
 
  
 
  
explain. 
 
  
 
            12          THE WITNESS:  The farm which we cultivated, at that
it 
 
            13    was still
 
  
to 
 
  
we 
 
            16    did not harvest the rice.  And then the war ended, so we ate 
the 
 
            17    rice.  We shared it among ourselves and we ate it. 
 
  
 
            19    disarmed? 
 
   10:21:50 20    A.    I was a civilian. 
 
            21    Q.    And it was the RUF that sent the food to the front lin
 
            22    not so? 
 
            23    A.    Well, that food, we
 
            24    send some people to take food for those people, but we didn't 
 
   10:22:18 25    know wher
 
            26    Q.    And you said some of the food was used to feed 
rangers? st

 
  
come, 
 



            28    we would give them, and their feeding was Issa's 
responsibility 
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t so? 

           2    A.    Well, whichever senior man that went, would go to him. 

           3    Even if the person went to us, we would take that person to 
m. 

           4    Q.    And apart from civilians, some RUF -- some freedom 

       6    farm, not so? 

estion, 

           8    please? 

A: 

 10    Q.    It's right, isn't it -- 

JORDASH:  Sorry to interrupt.  The witness is just 

g some water. 

 Let's proceed. 

at some freedom fighters also 

 
            29    and ours. 
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             1    Q.    And these strangers were visitors of Issa Sesay, no
 
  
 
  
hi
 
  
 
 10:23:18  5    fighters, as you called them -- also worked on the community   

 
      
 
             7          THE INTERPRETER:  Can learned counsel repeat the 
qu
 
  
 
           9          MR WAGON  

 
   10:23:31
 
            11          MR 
 
            12    taking a glass -- 
 
            13          PRESIDING JUDGE:  Drinkin
 
            14          MR WAGONA:  Certainly. 
 
   10:24:04 15          THE WITNESS: 
 
            16          MR WAGONA:  Okay. 
 
            17    Q.    It's right, isn't it, th



 
            18    worked with you, the civilians, on the community farm, not so? 

od that question properly.  Repeat 

 10:24:30 20    question. 

          21    Q.    The question is:  That some of the freedom fighters also 

       22    worked on the community farm with the civilians, not so? 

were working there, but it was your choice.  It was 

 

 10:24:55 25    the front line.  That work was not their responsibility. 

        27    right? 

hat 
s 

          29    where all of us were having delicious food from. 
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           2    A.    No, they were not carrying guns. 

           3    Q.    They were also supervising the farm work, not so? 

s they would take 

mmunity 

 
            19    A.    I have not understo
the 
 
  
 
  
 
     
 
            23    A.    They 
 
            24    not forcefully.  All that was their responsibility was to go 
to
 
  
 
            26    Q.    Some of them were guarding the community farm; is that 
 
    
 
            28    A.    Oh, yes, they were looking after the farm, because t
wa
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             1    Q.    And they were carrying guns, not so? 
 
  
 
  
 
             4    A.    Yes.  Sometimes when we went, sometime
 
   10:25:44  5    their own cutlasses for us all to work. 
 
             6    Q.    And the civilians did not refuse to work on the 
co



 
             7    farm, not so? 
 
           8    A.    We were happy to do that work.  We   were the people who 

           9    the work. 

 10:26:13 10    Q.    I suggest to you that the civilians could not refuse to 

       11    work on the farm; what do you say? 

 they were not saying that if you didn't go there 

          13    would do something to you.  But we were very happy about it 

          14    because when we went there we had all sorts of entertainment 

26:40 15    there.  So even that made us happy to go there. 

          17    to go to the community farm; do you remember? 

          18    A.    Yes. 

e 

t time, when work time is approaching, he would 
ll 

          22    us -- 

, can he kindly repeat the 

      24    last bit of his testimony? 

R WAGONA: 

k time was approaching, whatever 

          28    were going to do for a week he would let us all know.  They 

 

did 
 
  
 
  
 
     
 
            12    A.    Well,
they 
 
  
 
  
 
   10:
 
            16    Q.    And you said it was Chief Sellu who organised the 
civilians 
 
  
 
  
 
            19    Q.    So is it right that Chief Sellu would tell you, th
 
   10:27:09 20    civilians, when to report for work? 
 
            21    A.    At tha
te
 
  
 
          23          THE INTERPRETER:  Your Honours  

 
      
 
   10:27:34 25          M
 
            26    Q.    Please repeat your answer, Mr Witness. 
 
            27    A.    At that time, when wor
 we

 
  
would 
 
            29    have a meeting and they would say, they would express a desire
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dy 
uld 

           2    know about it. 

           3          MR TOURAY:  Sorry, Your Honour, could Mr Kallon be 

           4    out of the room for a few minutes? 

 10:28:00  5          PRESIDING JUDGE:  It's all right.  Leave granted. 

    6          MR WAGONA: 

 for work, they would stay 

           8    the farm and leave at the end of the day after the work; is 

 10:28:31 10    A.    Well, at whatever time that you would want to leave, you 

          11    would leave.  There was no particular time.  If we worked and 

          13    Q.    And that would be at the end of the day; is that right? 

        14    A.    Whatever time.  There was no time for us to leave. 

f 
r 

          16    day.  When we were tired. 

the 

        18    were armed with guns; do you accept? 

Page 17 
  
 
 
 
 
 
             1    for that work to be done at a particular time and everybo
wo
 
  
 
  
excused 
 
  
 
  
 
         
 
             7    Q.    So when the civilians reported
 on

 
  
that 
 
             9    so? 
 
  
 
 
  
we 
 
            12    get tired, we would leave.  They would tell us to leave. 
 
  
 
    
 
   10:28:52 15    Whenever we get tired, we would leave.  That was the end o
ou
 
  
 
          17    Q.    Witness, I suggest to you that the RUF who were on   

farm 
 
    

 



            19    A.    No, I did not see any gunmen there.  There was nobody 

29:19 20    carrying gun that went there with us. 

here to ensure that the 

d the work.  They were 

em beat anybody for that work because we 
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or 

           2    not so? 

           3    A.    Sometimes we would leave but they would give us food and 

           4    would go home.  At that time that Issa was in Kono, he sent 

times 

        7    that's what you would use to eat. 
 

 
   10:
 
            21    Q.    I put it to you that they were t
 
            22    civilians did the work; what do you have to say? 
 
            23    A.    That was so, but we, all of us di
 
            24    carrying cutlasses, they were working as well.  We were there. 
 
   10:29:44 25    We were all working. 
 
            26    Q.    I also put it to you that those who refused to work were 
 
            27    beaten; what do you have to say? 
 
            28    A.    I did not see th
 
            29    were happy to do it.  Not a day did they beat anybody. 
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             1    Q.    And so after work the civilians would go and look f
od; fo

 
  
 
  
we 
 
  
some 
 
   10:30:29  5    food.  When we'd leave, they will give us some food.  
Some
 
             6    if this town don't give you ten cups, and when you go home, 
 
     



             8    Q.    And you said white people were bringing food to G
do 

iema; 

          12    A.    Yes. 

          13    Q.    Now we will move to Issa Sesay's farm.  Issa Sesay used 

so? 

ommunity farm? 

. 

uld visit the farm when the 
vilians 

     19    were working on the farm? 

 to go there.  Whatever we needed he would go 

 us 

home. 

rk 

       24    on Issa Sesay's farm; do you remember? 

 were going to cultivate a 
rm 

o 
id 

      28    Q.    Did the freedom fighters also work on Issa Sesay's farm? 

 
             9    you remember? 
 
   10:30:50 10    A.    Yes. 
 
            11    Q.    So this is the food that you were getting, not so? 
 
  
 
  
to 
 
            14    visit the farm when the civilians were working there, not 
 
   10:31:32 15    A.    That c
 
            16    Q.    No, I told you that we are now talking about Sesay's 
farm
 
            17    A.    Oh, okay. 
 
            18    Q.    Is it right that he wo
ci
 
       
 
   10:31:57 20    A.    Oh, he used
 
            21    there and distribute it to us.  He would distribute it to
and 
 
            22    after that he would return 
 
            23    Q.    And you said it was the civilians' responsibility to 
wo
 
     
 
   10:32:21 25    A.    We ourselves decided that we
fa
 
            26    for him.  We ourselves said it.  Issa, he wasn't the one wh
sa
 
          27    it.   

 
      
 
            29    A.    Some people, they used to go there, the soldiers, just 
for 
 
 
 
 
 



                                       SCSL - TRIAL CHAMBER I 
 
 
 
 
                  SESAY ET AL                                                 
ge 19 

EN SESSION 

           2    Q.    Were some of them guarding his farm? 

           3    A.    No, it was the civilians' responsibility.  It was not 
e 

 a person -- there 
s 

 10:33:11  5    an extra person.  There was one man who was in charge of that 

        6    farm. 

 

           8    freedom fighters guarding the farm? 

 

 10:33:34 10    man was a civilian. 

          11    Q.    Witness, I suggest to you that there were armed RUF men 

t happened, I did not see it happen 
cause 

ns 

king he was 

   16    supervising them, no.  I did not see it, never. 

s 

       18    farm; what do you say about that? 

          19    A.    No, nobody forced a civilia n.  That work, there was no 

 10:34:25 20    force.  It was you who would decide to go there with joy. 
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             1    them to go and eat, for them to get fed. 
 
  
 
  
th
 
             4    responsibility of the soldiers.  There was
wa
 
  
 
     
 
             7    Q.    Was it that man who was guarding the farm, or it was the
 
  
 
           9    A.    No soldier had any business with we the civilians.  That  

 
  
 
  
on 
 
            12    Issa Sesay's farm; what do you say about that? 
 
            13    A.    Well, even if i
be
 
            14    we were working there.  But I did not see anybody carrying 
gu
 
 10:34:01 15    walking up and down.  Or whilst people were wor  

 
         
 
            17    Q.    And they were forcing civilians to work on Issa Sesay'
 
     

 
  
 
  



 
            21    Q.    And you said you had a perso
 
          22    remember? 

nal farm in Giema.  Do you 

          23          MR JORDASH:  Sorry to jump up.  May Mr Sesay use the 

 10:34:51 25          PRESIDING JUDGE:  Yes, he can. 

          26          MR JORDASH:  Thank you. 

          28    Q.    You said you had a personal farm; do you remember? 

          29    A.    Yes, I had my personal farm.  I cultivated my personal 
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           3    A.    Many, yes. 

           4    Q.    I suggest to you that this cultivation was on a very 
all 

 10:35:42  5    scale; it could not provide sufficient food; do you agree? 

           6    A.    Repeat it. 

o you that this cultivation by civilians was 

       8    a very small scale; it could not provide sufficient food; do 

  
 
  
 
            24    bathroom, please? 
 
  
 
  
 
            27          MR WAGONA: 
 
  
 
  
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
             1    farm. 
 
             2    Q.    Did other civilians have personal farms? 
 
  
 
  
sm
 
  
 
  
 
           7    Q.    I suggest t  

on 
 
      

you 
 
             9    agree? 
 



   10:36:11 10    A.    No, we were cultivating the farm.  I cultivated the 
farm. 

          12    Q.    Did you give some of the food to the freedom fighters? 

 10:36:41 15    Q.    Witness, I suggest to you that the freedom fighters came 

          16    for all the food from the civilians' private farms; what do 

          17    have to say? 

 10:37:07 20    harassing the civilian. 

 

          22    fighters escorted the civilians to the border, not so? 

          24    Q.    And the civilians came back with commodities, not so? 

r.  
d I 

ng that the civilians would come back carrying 

          28    commodities, not so? 

          29    A.    Yes, we will take them to our homes.  Only when you -- 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 

 
            11    There was three bushels in that year. 
 
  
 
            13    A.    No.  I, who did the work together with my family 
members, 
 
            14    we eat that rice. 
 
  
 
  
you 
 
  
 
            18    A.    No, that did not happen for me to see.  That did not 
happen 
 
            19    to me.  There was no harassment at that time.  Nobody was 
 
  
 
 
            21    Q.    The palm oil that was taken to the border, the freedom
 
  
 
          23    A.    Yes.   

 
  
 
   10:38:03 25    A.    Repeat the question. 
 
            26    Q.    You have said that palm oil was taken to the borde
An
 
          27    am now sayi  

 
  
 
  
if 
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    1    you took something along, if they bought it, what you get was 

           2    you. 

           3    Q.    I suggest to you, witness, that what was obtained in 

 10:38:42  5    taken by the RUF; what do you have to say? 

 allow that at 

 9    Q.    And I also suggest to you that this palm oil would have 

 10:39:18 10    been subscribed to the RUF by the civilians; what do you have 

          11    say about that? 

          12    A.    We were not subscribing.  When you have a state of your 
l 

        13    palm and you processed it, you would keep it.  And when the 
me 

          14    comes, you would take it there. 

t 

          17    that? 

 not a day. 

          19    Q.    You remember talking about RUF school? 

Yes. 

JUDGE BOUTET:  Did the witness talk about RUF school?  
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for 
 
  
 
  
 
             4    exchange for the palm oil was meant for the RUF and would be 
 
  
 
             6    A.    My own, I did not give mine to RUF.  We ate it 
ourselves. 
 
             7    And Issa did not accept -- did not allow any soldier to take 
 
             8    anything away from any civilian.  He did not
all. 
 
            
 
 
  
to 
 
  
 
  
oi
 
    
ti
 
  
 
   10:39:39 15    Q.    And I also suggest to you that the cocoa that you spoke 
 
            16    about was subscribed to the RUF; what do you have to say abou
 
  
 
          18    A.    I did not subscribe cocoa,  

 
  
 
   10:40:11 20    A.    
 
          21            

Did 



 
            22    he use that? 
 
            23          MR WAGONA:  Maybe not but -- 

 

A:  School, yes. 

pitals and so on.  But 

 

e at all making reference or 
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    1          MR WAGONA:  Much obliged, Your Honour.  I will avoid the 

           2    RUF -- 

           3          JUDGE BOUTET:  As I said, I may be mistaken on this, but 

           4    it's my recollection, that. 

 10:40:47  5          MR WAGONA:  I will stick with "school" only. 

itness, the school you spoke about existed even before 

 to Giema; do you agree? 

hen the 

        9    came, the school was closed.  They left until we went, we 

 
            24          JUDGE BOUTET:  He did talk of schools, no doubt in my 
mind.
 
   10:40:22 25          MR WAGON
 
            26          JUDGE BOUTET:  Schools and hos
 
            27    whether or not he testified that these were RUF schools or --
I 
 
            28    don't remember his evidence to b
 
            29    using the words "RUF" but maybe I am missing something. 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
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           6    Q.    W  

you 
 
             7    and the freedom fighters came
 
             8    A.    Well, at that time the school was there, but w
r wa

 
     
 



   10:41:21 10    returned.  When we returned and we were there, that was the 

        11    the school reopened. 

          12    Q.    And when it reopened, children of freedom fighters were 

      13    attending it, not so? 

ool, well, Issa made a law that whoever 

 10:41:44 15    a child should send that child to that school, as long as he 

          16    was -- the child was grown up.  Because there was -- in fact, 

       17    there was no school fees. 

t 

 10:41:59 20    the question again. 

       22          MR WAGONA:  Much obliged. 

estion is:  It is right, is it not, that 

hen children of RUF, freedom 
ghters, 

          26    A.    No.  Whoever had a child went to that school, yes. 

 27    Civilians, soldiers, our children.  They were all going to 
at 

          28    school when it was reopened. 

ctly. 

                SESAY ET AL                                                 

                5 OCTOBER 2007                             OPEN SESSION 

time 
 
    

 
  
 
      
 
            14    A.    Oh, no, that sch
had 
 
  
 
  
 
     
 
            18          PRESIDING JUDGE:  That does not answer the question, 
 
            19    Mr Witness.  Just listen to the questions properly.  Can you 
pu
 
  
 
            21          THE WITNESS:  Okay. 
 
     
 
            23    Q.    Witness, the qu
 
            24    when the school reopened, t
fi
 
 10:42:14 25    were attending it, not so?   

 
  
 
           
th
 
  
 
          29          PRESIDING JUDGE:  Witness, answer the question dire  
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             1    The question is specific.  It has been put to you.  It is not 

           2    everybody.  Did the soldiers, the children of the soldiers, 
d 

           4          THE WITNESS:  Yes. 

:42:48  5          MR WAGONA: 

DGE:  And what you're saying is that in 

tness, what you're saying is that in 
dition 

          12          THE WITNESS:  Yes.  I, myself, my child was going there. 

   13          MR WAGONA: 

d a hospital in Giema; do you remember? 

freedom fighters from the front line were 
ing 

          17    taken to that hospital, not so? 

used to take them there.  There was no 

      19    It was for everybody.  If you were ill, you would go there. 

 10:44:00 20          PRESIDING JUDGE:  Answer the question directly.  Do you 

 understand?  Answer the question directly. 

rs from the front 

 
  
di
 
             3    they attend that school? 
 
  
 
   10
 
             6    Q.    Thank you. 
 
             7    A.    Welcome. 
 
             8          PRESIDING JU
 
             9    addition to, Mr Wi
ad
 
   10:43:10 10    to the children of the soldiers, all other children were 
allowed 
 
            11    to attend the school? 
 
  
 
         
 
            14    Q.    You also mentione
 
   10:43:35 15    A.    Yes. 
 
            16    Q.    And wounded 
be
 
  
 
          18    A.    They   

discrimination. 
 
      

 
  
 
            21   
 
            22          THE WITNESS:  Repeat the question. 
 
            23          MR WAGONA: 
 
            24    Q.    Is it true that wounded freedom fighte



 
   10:44:19 25    line would be taken to that hospital? 
 
            26    A.    Yes. 
 
            27    Q.    Now, you spoke about -- 
 
            28          PRESIDING JUDGE:  And then what you're saying is these 

dom fighters were taken there, but all of you were 
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           2          THE WITNESS:  Yes. 

           3          MR WAGONA: 

people who were killed in Kailahun; 
 

           6    A.    Yes. 

         7    Q.    And you heard that those people were civilians, didn't 
u? 

           8    A.    Mm. 

do you mean by that? 

45:34 10          PRESIDING JUDGE:  "Mm" means what, Mr Interpreter?  Is 

          11    a translation? 

          13    why I gave it as -- 

 
            29    wounded free
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             1    treated in that hospital? 
 
  
 
  
 
             4    Q.    Now, you spoke about 
do
 
 10:45:08  5    you remember?   

 
  
 
    
yo
 
  
 
           9    Q.    What   

 
   10:
at th

 
  
 
            12          THE INTERPRETER:  Your Honours, it is ambiguous.  That 
is 
 
  



 
            14          PRESIDING JUDGE:  Your will have to seek clarification.
I 
 

  

ext in this country we have "mm" and "mmm" 

          16    and things like that.  You never know whether the meaning is 

         17    "yes" or "no." 

 10:46:03 20    "no"? 

          21    A.    Those people, they were not civilians, from what they 

          22    Q.    You were not present when they were killed, were you? 

     24    Q.    Did you hear -- 

they 
re 

roma had come to Kailahun; did you hear 

          28    that, Mr Witness? 

      29    A.    Repeat the question, the question that you asked. 
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se 

           2    people were killed, Johnny Paul Koroma had come to Kailahun? 

   10:45:44 15    know within our cont
 
  
 
   
 
            18          MR WAGONA: 
 
            19    Q.    Witness, do you mean "yes" or "no"?  Do you mean "yes" 
or 
 
  
 
  
said. 
 
  
 
            23    A.    I was not there.  At the time I was not there. 
 
       
 
   10:46:42 25    A.    Yes. 
 
            26    Q.    -- did you hear that at the time -- by the time 
we
 
          27    killed, Johnny Paul Ko  
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             1    Q.    The question is:  Did you hear that by the time tho
 
  



 
             3    A.    Oh, no.  He was not around that part. 

y 

           8    with him and they fed you; remember that? 

           9    A.    Yes. 

8:36 10    Q.    So you were one of the civilians living with him, not 
? 

          12    Q.    And you also said Issa Sesay is the one who took you to 

       13    Kono; you remember? 

ained about that a little yesterday.  I met him on 

rrect, and then you said he really showed 

r way to Kono to my child, we 

ne village.  He had come from Kono to visit in 

          22    village with a vehicle.  That was where we met him. 

          23    Q.    And so you went and lived with him in Kono? 

me 
f 

 my child 

          27    Q.    And, witness, I suggest to you it's for these reasons 

 
             4    Q.    Now, you said that in Pendembu you had no food and Sesa
 
   10:48:09  5    gave you food; remember that? 
 
             6    A.    Yes. 
 
             7    Q.    And you also said that, in Giema, you, the civilians, 
lived 
 
  
 
  
 
   10:4
so
 
            11    A.    Yes. 
 
  
 
     
 
            14    A.    I expl
 
   10:49:03 15    the way going; when I was going to Kono. 
 
            16    Q.    Yes, that is co
 
            17    you that he knew you; remember? 
 
            18    A.    Yes. 
 
            19    Q.    How did he show you that he knew you? 
 
   10:49:24 20    A.    When we left Kailahun on ou
 
            21    met him in o
at th

 
  
 
  
 
            24    A.    No, I went to my child.  We just went and he dropped 
of
 
 10:49:51 25    and I said, "Goodbye," and I told him I was going to  

and 
 
            26    he agreed and I went. 
 
  
that 
 



            28    you have come to testify for him; not so? 

          29    A.    Yes. 
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           2          PRESIDING JUDGE:  Any re-examination? 

           3          MR JORDASH:  Just if I may on the last question, which 
s 

s. 

 10:50:41  5                      RE-EXAMINED BY MR JORDASH: 

        6    Q.    The man who has just asked you questions, Mr Witness, 
id 

           7    to you -- 

there was 

        9    You want to re-examine and you said there was an ambiguity 

10    the last question. 

he 

          12    witness that these are the reasons you've come to give 
idence 

          13    and I, for myself, did not understand what reasons my learned 

and and 

eing 
. 
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             1          MR WAGONA:  That's all, Your Honours. 
 
  
 
  
wa
 
           4    ambiguous to me, and the answer was ambiguou  

 
  
 
     
sa
 
  
 
           8          PRESIDING JUDGE:  Mr Jordash, you said   

ambiguity. 
 
     

with 
 
 
   10:51:51 
 
            11          MR JORDASH:  Well, I -- the Prosecution suggested to t
 
  
ev
 
  
 
            14    friend was referring to, and therefore I didn't underst
 
   10:52:11 15    perhaps the witness didn't understand, what he was agre
to



 
            16    Perhaps it could be dealt with by the Prosecution. 
 
          17          PRESIDING JUDGE:  Can you remove his earphones, please?   

 
            18    Yes.  Yes.  You said that was ambiguity. 

in and 
en 

          21          PRESIDING JUDGE:  You see, what happened was this:  

          22    was a trend, you know, of questioning.  The witness was asked, 

          23    "You said that, in Giema, civilians lived with Sesay," or he 

     24    started with Pendembu, in Pendembu he had no food.  "Sesay 
ve 

 

m. 

          27    He said, "Yes," and he asked him, "You were one of those 

         28    civilians who lived with him?"  He said, "Yes."  Then he 
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 way, 

           2    and so when he dropped me off, I went to see my child and that 

           3    was it."  And then the question, you know, came up and he 
id, 

 
            19          MR JORDASH:  Perhaps the Prosecution can expla
th
 
   10:52:43 20    this may sort it out for my purposes. 
 
  
There 
 
  
 
  
 
       
ga
 
   10:53:16 25    you food and fed you."  He said, "Yes," and he brought him to
I 
 
            26    Giema, in Giema as civilians lived with Sesay and he fed the
 
  
 
   
 
            29    continued and said, "He took you to Kono?"  And the man said, 
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             1    "No, he did not take me to Kono.  We met ourselves on the
 
  
 
  
sa
 



             4    "Your Honour," [indiscernible] by saying, "This is why you 

, 

           6    "Yes."  What is the ambiguity? 

       7          MR JORDASH:  The ambiguity is -- 

lection, as far as I can tell. 

if one 

          12    everyone in this room why this witness has come to give 

e to 

 10:54:40 15    give evidence because he lived with Mr Sesay in Giema in his 

 

          18    the way to Kono?  Has he come to give evidence because Mr 

 10:55:00 20    Mr Sesay helped him in Pendembu? 

is 
 

          23    submission.  It can be clarified by a short sequence of 

          24    as to why this witness came to give evidence in relation to -- 

 10:55:26 25    sorry, on behalf of the Defence. 

, then 

have 
 
   10:54:03  5    come to give evidence in his favour."  And the witness said
 
  
 
      
 
             8          PRESIDING JUDGE:  Am I right in my narration? 
 
             9          MR JORDASH:  Perfect recol
 
   10:54:18 10          PRESIDING JUDGE:  Right. 
 
            11          MR JORDASH:  The ambiguity is this:  I suspect 
asked 
 
  
evidence, 
 
            13    from that narration of the evidence and his answer, we would 
all 
 
            14    come to slightly different answers.  Has this witness com
 
  
 
            16    house, or because he lived with him as part of a community in
 
            17    Giema?  Has he come to give evidence because he met Mr Sesay 
 on

 
  
Sesay 
 
            19    assisted him in Kono?  Has he come to give evidence because 
 
  
 
            21          When that transcript is looked at in due course, it 
an
 
          22    answer which is open to far too much interpretation, in my   

 
  
questions 
 
  
 
  
 
            26          If Your Honours feel as though the answer is clear
I 
 
          27    am not going to press the point.  I don't think my learned   

 



            28    friend's question was very clear.  I think my learned friend 

          29    trying to suggest, "Well, you were one of the few civilians 
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p 
th 

           2    Mr Sesay above and beyond the other civilians."  And I'm sure 

           3    that's the way the Prosecution will seek to interpret it in 

           4    course, but -- 

 10:55:55  5          PRESIDING JUDGE:  And you are seeking to interpret it 

:  And yet we could have a much better 

           8    which is for the witness to tell us why. 

           9          PRESIDING JUDGE:  I think if that was the purpose of the 

e might 

es. 

 
r 

          16    the records, at least you've made your point.  Okay. 

was 
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             1    Mr Sesay helped.  Somehow you had an intimate relationshi
wi
 
  
 
  
due 
 
  
 
  
 
             6    otherwise. 
 
             7          MR JORDASH
lution, so

 
  
 
  
 
   10:56:15 10    re-examination, like you've suggested yourself, maybe w
 
            11    just let the matter rest there. 
 
            12          MR JORDASH:  I'll leave it.  It may at some point -- 
 
            13          PRESIDING JUDGE:  See how it goes. 
 
            14          MR JORDASH:  Your Honour, y
 
   10:56:27 15          PRESIDING JUDGE:  You've made your point.  Thank you. 
Fo
 
  



 
            17          MR JORDASH:  I've got nothing, Your Honour. 
 
            18          PRESIDING JUDGE:  Okay.  Thank you. 
 
            19          Well, Mr Witness, we thank you for coming.  We thank you 

e you are 

d the other one.  

          22    wish you a safe journey back and thank you for coming to 

 

 10:57:37 25          THE WITNESS:  Okay.  Thank you, too. 

      26                      [The witness withdrew] 

rdash? 

 Firstly, can I 
ll 

          29    our sixth witness, DIS-080.  The second is I'd like, if I may, 
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           2    minutes, please.  The witness has a particular position now 
ich 

 to 

ght 
 

 
   10:56:59 20    for coming and we wish you a safe trip back.  I hop
 
            21    still in your two professions of farming an
We 
 
  
assist 
 
            23    us.  You are now discharged by the Court and you may leave.  
They
 
            24    will come and assist you.  Okay? 
 
  
 
      
 
            27          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jo
 
            28          MR JORDASH:  Two things, Your Honour. 
ca
 
  
 
 
 
 
 
                                       SCSL - TRIAL CHAMBER I 
 
 
 
 
  
Page 29 
  
 
 
 
 
 
             1    apply to go into a closed session for the first ten or 15
 
  
wh
 
             3    is relevant to some of the suggestions which have been put
 
           4    witnesses by the Prosecution and may provide a useful insi  



   10:59:39  5    into the correctness or otherwise of those suggestions. 
 
             6          PRESIDING JUDGE:  Just wait.  You make application in 

           8          MR JORDASH:  Certainly. 

           9          PRESIDING JUDGE:  -- when we resume.  Let the witness 

ll follow up with -- 

onour, Your Honour might want 
 

      12    do it in the absence of the witness because I wouldn't want 
ere 

o 

        14    deal with his role now tipped off the witness in any way. 

r 

          17    us to go into a closed session, so that the application is so 

 11:01:00 20                      [The witness entered court] 

ring him in when 
 call you. 

      24          PRESIDING JUDGE:  Court Management will advise us, will 

6    already. 

          27          [At this point in the proceedings, a portion of the 

 
             7    closed session -- 
 
  
 
  
come 
 
   10:59:54 10    in first, and we wi
 
            11          MR JORDASH:  Well, Your H
to
 
      
th
 
            13    to be a suggestion later that my application and why I want t
 
    
 
   11:00:11 15          PRESIDING JUDGE:  All right, fair enough.  Okay.  Can 
you 
 
            16    please -- can the Court Management take the necessary steps 
fo
 
  
 
            18    made.  And Mr Jordash, this will be the sixth witness? 
 
            19          MR JORDASH:  The sixth witness, yes. 
 
  
 
          21          PRESIDING JUDGE:  Now, excuse me.  Witness protection,   

take 
 
            22    him out for now.  Take him out for now and b
we
 
          23                      [The witness stood down]   

 
      
 
   11:01:55 25    advise the Chamber when we are entirely in a closed session 
 
          2  

 
  
 
            28    transcript, pages 30 to 58, was extracted and sealed under 
 
          29    separate cover, as the proceeding was heard in a closed   

session] 
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    1                      [Open Session] 

           2          PRESIDING JUDGE:  Yes, on the closed session, this is 
e 

           3    ruling of the Court.  Now that we are in open session, we are 

this is the ruling of the 
urt 

       8    proceedings that are considered in public as enjoined by Rule 

ure and Evidence of this Court, and 
king 

         11    exceptionally as authorised by Rule 79(A)(ii) of the said 

     12    and the need to protect witnesses as provided for in Rule 75, 

       13    this Chamber, on the application of counsel for the first 
sed 

     14    for a certain portion of the testimony of witness DIS-080 to 

 12:49:54 15    heard in closed session did, by way of an exceptional 

Pa
                  5 OCTOBER 2007                             OP
 
 
 
 
 
         
 
  
th
 
  
 
             4    resuming in a public session, and 
Co
 
   12:49:05  5    in respect of application by learned counsel for the first 
 
             6    accused, Mr Jordash. 
 
             7          Consistent with the general requirements that criminal 
 
      

78 
 
             9    of the Rules of Proced
ta
 
 12:49:24 10    into consideration Article 17.2 of the Statute of the Court,   

but 
 
   

Rules 
 
       

 
     
cuac

 
       
 be

 
  
procedure, 
 



            16    grant the said application for the reasons advanced in support 

        17    thereof. 

of this 

          19    witness in the public session.  Mr Jordash, you may proceed, 

 12:50:21 20    please. 

          22    Q.    We are back in a public session, so just be careful 

g anything which would identify you.  Just indicate 

          24    the answer you want to give would identify you.  Do you follow 

0:41 25    me? 

          27    Q.    Where were you when the war came? 

          28    A.    I was in my village. 

  And do you remember the date or approximate date? 
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ame? 

           3    A.    When the war came, it surrounded us and we were caught 
 

           4    it. 

 12:52:02  5    Q.    What were you doing as a job when the war came? 

 
    
 
            18          We will now proceed with the further examination 
 
  
 
  
 
            21          MR JORDASH:  Thank you. 
 
  
about 
 
            23    mentionin
if 
 
  
 
   12:5
 
            26    A.    Yes, I have understood that. 
 
  
 
  
 
          29    Q.    
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Pa
  
 
 
 
 
 
             1    A.    The war started in 1991. 
 
             2    Q.    And what did you see in your village when the war c
 
  
in
 
  
 
  



 
             6    A.    When the war came, I used to farm.  I was in the farm 
when 
 
             7    the 
 

war entered. 

           8    Q.    Were you with your family in that village? 

           9    A.    Yes, I was together with my family in that town. 

52:42 10    Q.    Who were the first soldiers you saw? 

DGE:  Mr Jordash, again, again we're back to 

this Court. 

nd you 

d on the beginning 

 12:53:02 15    the war in 1991, which is well before 30 November 1996, which 

        17    you.  You may proceed, you know.  I take it as introductory.  

        18    hope we will not be there for too long. 

          21    Prosecution led a huge amount of evidence relating to that 

          22    period -- 

   23          PRESIDING JUDGE:  We're prepared to go, you know, to 
is 

          24    in terms of the introduction into it.  I just am reminding 

f what we said.  Whilst overruling the objection, 
 

      26    are mindful of the relevance of the evidence that was going to 

of 

          28    the Court, the time frame on issues on which he was supposed 

  
 
  
 
   12:
 
            11          PRESIDING JU
 
            12    the same question of the temporal jurisdiction of 
 
            13    You might say it's introductory, but I just want to remi
 
            14    that the evidence he is giving now is focuse
of 
 
  
is 
 
            16    a temporal jurisdiction of this Court.  I just wanted to 
remind 
 
    
I 
 
    
 
            19          MR JORDASH:  Well, most of this witness's evidence 
relates 
 
   12:53:29 20    to up until 1996, and the reason for that is, one, the 
 
  
 
  
 
         
th
 
  
you, 
 
   12:53:54 25    you know, o
we
 
      
 
            27    come, particularly in relation to the temporal jurisdiction 
 
  
to 
 



 
            29    or he is supposed to be testifying on.  So let us proceed and 
see 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 

                SESAY ET AL                                                 
ge 61 
                5 OCTOBER 2007                             OPEN SESSION 

e 

           3          MR JORDASH:  The difficulty is that for the next two - 
ll 

           4    certainly for the next week, we will be dealing with this 

at it is this period and 
e 

are 

           8    saying.  I think it would be better if you were at least to 

, 
 

          14          MR JORDASH:  I'm content if Your Honours would prefer 

          16          PRESIDING JUDGE:  No.  We are not there yet. 

 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
             1    how we go.  I just wanted to situate you on the ruling that w
 
             2    made this morning in your favour. 
 
  
we
 
  
period, 
 
   12:54:46  5    for a very good reason, which is th
th
 
             6    Liberians who have, we say -- 
 
             7          JUDGE BOUTET:  Your witness is listening to what you 
 
  
 
             9    remove his headphones. 
 
   12:55:09 10          MR JORDASH:  I agree. 
 
            11          PRESIDING JUDGE:  Mr Witness, remove your headphones, 
 
            12    please.  I know you understand some English, a lot of English
in
 
          13    fact.   

 
  
the 
 
   12:55:19 15    witness to leave. 
 
  



 
            17          MR JORDASH:  I don't want, obviously, to be difficult 
to 
 

or 

's our case that this conflict in Kailahun 

what 
ppened 

2:55:47 20    in Kailahun has arisen because of the atrocities committed by 
e 

       21    Liberians.  And from that, and those atrocities, including the 

 

UF 

        27          It is only through taking Your Honours through this part 

          28    the war and calling the only people, really, who can explain 

Kailahun, the civilians, it is only through taking 
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ppened 

            18    waste time, but it
has 
 
            19    been much misunderstood and the misunderstanding of 
ha
 
   1
th
 
     
 
            22    use of child soldiers, the Prosecution, NGOs, human rights
groups 
 
            23    have effectively misunderstood what happened in Kailahun.  It 
is 
 
            24    the fundamental basis of my client's case that that 
 
   12:56:17 25    misunderstanding has led to a misunderstanding of what the R
 
            26    was about. 
 
    
 of

 
  
what 
 
            29    happened in 
 
 
 
 
 
      
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
             1    Your Honours through that, that Your Honours will see, we 
submit, 
 
           2    that there has been a misunderstanding, both about what   

ha



 
             3    in Kailahun and both about -- and also the RUF. 

 

fied 

           6    here it started from 1991, but they have not lasted there for 

ounded 

s 

tness 

       11    if these are issues that occurred prior to the temporal 

at 

          14          MR JORDASH:  This bit of evidence relates to whether the 

          16    in Kailahun, at all.  And so it is highly relevant to the 

          17    indictment period, especially in light of Your Honour's ruling 

c within 

          19    the whole of Sierra Leone.  We would say that is not correct 

         21    civilians -- 

          22          PRESIDING JUDGE:  I am sure when we have that 

        23    [indiscernible], we are referring to the period that was 
vered 

ment.  When we have that [indiscernible], our 

 the 

 
             4          PRESIDING JUDGE:  We have tolerated a historical 
approach,
 
   12:57:05  5    a testimonial approach from most witnesses who have testi
 
  
too 
 
             7    long, just introductory.  I just reminded you.  I just s
 
             8    the alarm that -- well, it depends on how far you're going to 
go, 
 
             9    but as an introductory approach to your case, and the core 
issue
 
   12:57:35 10    that are alleged in the indictment.  You may, tell your 
wi
 
     
 
            12    jurisdiction, you know, of this Court, which has been fixed 
a 
 
            13    date which you know, so -- 
 
  
 
 12:57:54 15    Prosecution can prove that crimes were widespread or   

systematic 
 
  
 
  
in 
 
            18    the CDF case that crimes were widespread and systemati
 
  
as 
 
   12:58:15 20    regards Kailahun.  This evidence, through the eyes of 
 
   

 
  
 
    
co
 
            24    by the indict
ruling 
 
   12:58:32 25    was not based on the period, you know, that proceeded



 
            26    indictment.  Certainly not. 
 
            27          MR JORDASH:  But this is key because this explains the 

    28    relationship between the RUF and civilians in Kailahun from 
91 

          29    all the way to the end of the war. 
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t 

           3          MR JORDASH:  And they were the first people to take the 

           4    rebellion and work with the RUF.  That's the point. 

           6    story.  We'll lead evidence on that to show it is a different 

           8    Kailahun.  It is telling, and this is what the evidence 

           9    to, is the Prosecution's failure to be able to prove a crime 

   11    is sought to be proven through insiders.  There is a very good 

 
        
19
 
  
 
 
 
 
 
      
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
             1          PRESIDING JUDGE:  We know, you know, they were the firs
 
             2    people to be visited by the rebellion. 
 
  
 
  
 
   12:59:00  5          Now, what happened in Kono and elsewhere is a different 
 
 
  
 
           7    story, and not consistent, perhaps, with what happened in   

 
  
relates 
 
  
base 
 
   12:59:20 10    in Kailahun through civilians.  Their crime base, if it is 
at, th

 
         
 
            12    reason for that, and it is these civilians who will explain 
that 
 



            13    reason, because it didn't exist, and the only way the 
Prosecution 

59:39 15    the civilians who lived there, who will say from the time the 

t for 

          19    there was a very strong judicial system which operated 

:00:03 20    effectively. 

ght, 

alling now, and will be calling in the next days 
 

 to 
ll 

on have got it wrong 

       29    it comes to up to 1996 and, specifically, they have also got 
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            14    can demonstrate it is through insiders, not civilians.  These 
are 
 
   12:
 
            16    Liberians were pushed out, until the end of the war, bu
the 
 
            17    Mosquito-led atrocity on the alleged Kamajors, crimes were not 
 
            18    being committed.  Not only were they not being committed, but 
 
  
 
   13
 
            21          JUDGE BOUTET:  But all of this area, if I hear you 
ri
 
            22    Mr Jordash, is directed to Kailahun District.  So this 
evidence 
 
            23    that you are c
or
 
            24    weeks will be Kailahun directed.  Are you saying you need
ca
 
   13:00:28 25    that many witnesses just for Kailahun? 
 
            26          MR JORDASH:  By about mid next week, or perhaps a tiny 
bit 
 
            27    later, we will call our first insider.  The first section of 
our 
 
            28    case is directed to saying the Prosecuti
when 
 
     
 it

 
 
 
 
 
     

 
 
 
 
  
Pa
  



 
 
 
 
 
             1    wrong about Mr Sesay having a farm where civilians were being
 

 

           3          At that stage, we'll call some ex-rebels who will also 
al 

           4    with that period but go much further and put Kailahun within 

ole conflict and the other regions.  And the 

        8    behaviour?  The Kailahun will prove it was not.  Did the RUF 

           9    did members of the RUF commit crimes elsewhere?  Yes, they 

         12    about this witness, and he's supposed to be giving evidence 

       13    counts 1 to 14, and it is not specified necessarily for 

n 

          16    that direction. 

 all, 

sh the civilians of Kailahun?  Most certainly 

 

             2    forced to farm. 
 
  
de
 
  
the 
 
   13:01:06  5    context of the wh
 
             6    other regions, it is much more complicated, but the starting 
 
             7    point is were the RUF an organisation hell-bent on criminal 
 
     
or 
 
  
did. 
 
   13:01:29 10    Were they part of a policy?  No.  And Kailahun proves that. 
 
            11          JUDGE BOUTET:  I look at the summary you have provided 
 
   

about 
 
     

Kailahun, 
 
            14    but 1 to 14 is quite large, and it says counts 3, 4, 5 and 13 
 
   13:01:50 15    more particularly.  But we seem to be going not necessarily i
 
  
 
            17          MR JORDASH:  This witness's evidence can, first of
 
            18    deal with count 1 and count 2 very effectively.  Were the RUF 
 
            19    engaged in a joint criminal enterprise to terrorise and to 
 
   13:02:09 20    collectively puni
 
            21    not. 
 
            22          JUDGE BOUTET:  I'm not asking you to argue your case, 
 
          23    Mr Jordash.  I am just trying to see.  As you can see from our  

 



            24    question, we are concerned about relevancy.  And if it is 

levant, why should we hear this?  Especially since this 

          26    a long trial, as such.  If we are to hear evidence about whose 

          27    relevancy is, I would say, arguable, why should we hear this, 

          28    it is not absolutely necessary? 

        29          MR JORDASH:  This witness, and all the witnesses, 
tually, 
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           1    who we have called so far, and will call relating to Kailahun, 

    2    their evidence will be centred around the Giema events, 

           3    that's where the specific allegations against Mr Sesay arise, 
t 

           4    all of them remained in Kailahun, and can be questioned by 

n 

         7    crimes were being committed against civilians throughout the 

     8    indictment period, and I would invite the Prosecution to 

03:20 10          We, at the moment, are just trying to prove that the RUF 

really 
 
   13:02:28 25    not re
is 
 
  
 
  
if 
 
  
 
    
ac
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because 
 
  
bu
 
  
myself 
 
   13:03:01  5    and the other Defence counsel, but also by the Prosecutio
about 
 
             6    events through the indictment period.  They will know whether 
 
    

 
        
 
             9    cross-examine them on that material. 
 
 13:  

 



            11    was not, by its - in its origins, in its genesis, in its 

, 

          13    average Kailahun civilian will say life was better, but for 

 It 

          17    however counterintuitive it may seem, it is correct, according 

          18    civilians. 

      19          JUDGE BOUTET:  I'm still failing to understand this very 

 

        21    this relevant to me?  They are not being charged here for 
ing 

          22    disturbed the life necessarily, they are charged with specific 

          23    crimes, as such, for a period of time.  That life is better 

          24    or was better at this particular time is not really of concern 

 13:04:25 25    me at this particular moment, given the charges they are 

cally 

t 

                                       SCSL - TRIAL CHAMBER I 

practice 
 
            12    in Kailahun, a criminal organisation.  In fact, conversely
the 
 
  
the 
 
            14    war.  Medication, health, schooling, et cetera, all free. 
is 
 
   13:03:47 15    a dramatic claim, and we have been surprised by it, too, but 
only 
 
            16    through the civilians will Your Honours be able to see that 
 
  
to 
 
  
 
      
 
   13:04:03 20    last line of argument, Mr Jordash, that life was better.  How
is 
 
    
vha

 
  
 
  
now, 
 
  
to 
 
  
facing. 
 
            26    So I'm trying to see what -- I mean, whether or not 
politi
 
            27    it was better or worse, or it could be better is not really, 
to 
 
            28    my way of thinking, of much importance, concerning the 
indictmen
 
            29    that these accused are facing. 
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           1          MR JORDASH:  In light of the Prosecution's suggestions 

    2    Kailahun was a huge brutal labour camp, the issue of whether 

           3    civilians found life better than they do now, I would submit, 
 

           4    exactly the point.  Because it couldn't possibly have been 
at 

05:13  5    the Prosecution are trying to suggest if they found life 

           8          MR JORDASH:  No, but I make the point:  It is very 

RDASH:  -- life was better than it is now. 

 to be 
 

          14    Prosecution's case, and, at the same time, put forward an 

 13:05:36 15    alternative version -- 

        17          JUDGE THOMPSON:  Of what really happened. 

il 

ounterclaim. 

The Prosecution have to prove a crime 

Pa
  
 
 
 
 
 
  
that 
 
         
 
  
is
 
  
wh
 
   13:
 
             6    better -- 
 
             7          PRESIDING JUDGE:  We are not yet there, anyway. 
 
  
 
             9    significant that civilians will say -- 
 
   13:05:21 10          PRESIDING JUDGE:  We are not yet there. 
 
            11          MR JO
 
            12          JUDGE THOMPSON:  So your strategy then would seem
if
 
          13    that analysis is valid, that you're seeking to rebut the   

 
  
 
  
 
          16          MR JORDASH:  Yes.   

 
    
 
            18          MR JORDASH:  Completely different. 
 
            19          JUDGE THOMPSON:  Something like what they do in a civ
 
   13:05:46 20    court, a defence and a c
 
            21          MR JORDASH:  Yes.  



 
            22    base in Kailahun.  If the crimes being committed there, if 
ere 

 amount to war crimes. 

     26    might assist Your Honours to decide what is or isn't grave. 

our 

          29    Court to say, at the end of the day, disbelieve their story, 
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           1    accept our alternative thesis? 

    2          MR JORDASH:  Yes. 

very 

           4    short form. 

 13:06:39  5          MR JORDASH:  Yes, I agree.  In some ways, I can 
derstand 

           6    the caution of looking at what is happening now and comparing 

our's position on that, but it is an interesting 

th
 
            23    are crimes being committed there, they have to be judged 
through 
 
            24    whether they are sufficiently grave to
 
   13:06:06 25    Therefore, a comparison between life now and life then, I 
submit, 
 
       
 
            27          JUDGE THOMPSON:  Virtually, you are saying that if y
 
            28    strategy is sufficiently operationalised, you are asking the 
 
  
but 
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           3          JUDGE THOMPSON:  I mean, I'm just putting it in a   

 
  
 
  
un
 
  
it 
 
             7    to what was happening then.  In a way, it's not the point.  I 
 
             8    take Your Hon
 



             9    opinion held by civilian witnesses, in light of what th
 

e 

 13:07:00 10    Prosecution have to prove, and the theory they've advanced.  

          11    theory they've advanced is not, "Well, it was okay in 

 

          13    be judged as war crimes or crimes against humanity."  That is 

          14    their case.  Their case is the whole of Kailahun is a labour 

 13:07:22 15    and the civilians have been terrorised -- 

        16          PRESIDING JUDGE:  And your case is that the only crimes 

          18          MR JORDASH:  Well, no.  I'm not suggesting there were no 

      19    crimes being committed. 

in Kailahun. 

in any society, and especially during 

 did 

          27    system in Kailahun.  Elsewhere, it may have broken down, not 

          28    Kailahun. 

  
The 
 
  
Kailahun, 
 
            12    but there were crimes being committed and these crimes ought 
to
 
  
not 
 
  
camp 
 
  
 
    
 
            17    which were committed were committed by Bockarie? 
 
  
 
      
 
   13:07:34 20          PRESIDING JUDGE:  I mean the murders 
 
            21          MR JORDASH:  That was by far and away the worse. 
 
            22          PRESIDING JUDGE:  The killings. 
 
            23          MR JORDASH:  There may have been other crimes committed, 
 
            24    but crimes are committed 
 
   13:07:48 25    war, but that they were punished effectively, and the RUF
 
            26    what it could to prevent those crimes and had a working 
dicial ju

 
  
 
  
 
          29          PRESIDING JUDGE:  Well, this issue was raised by the   
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           1    Chamber.  Mr Hardaway, would you have a contribution to make 
 

    2    the remark that precipitated this debate with Mr Jordash? 

           3          MR HARDAWAY:  The only comment I would make, Your 
nour, 

           4    is how the Defence want to present their case is obviously 
eir 

3:08:30  5    business, but I would just submit that he could easily make a 

    7    the relevant period of the indictment short of an introductory 

       9          PRESIDING JUDGE:  Not the Chair. 

 13:08:48 10          MR HARDAWAY:  I apologise.  The Presiding Judge.  Excuse 

    11    me. 

osecution this: 

008, TF1-300.  I can 
 

 13:09:09 15    on and go on and go on. 

  PRESIDING JUDGE:  You can stop the enumeration. 

          17          MR JORDASH:  Exactly.  That is the Prosecution case with 

          18    huge focus on the early years. 

 

the indictment period.  We are not 

 of 
at 

          22    period. 

Pa
  
 
 
 
 
 
  
on
 
         
 
  
Ho
 
  
th
 
   1
 
             6    claim and counterclaim, as Your Honour stated, but keep it 
within 
 
         
 
             8    history, as the Chair has already stated. 
 
      

 
  
 
        
 
            12          PRESIDING JUDGE:  Thank you. 
 
            13          MR JORDASH:  Can I just say to the Pr
 
            14    TF1-366, TF1-168, TF1-045, TF1-371, TF1-
go
 
  
 
          16          

 
  
 
  
 
            19          PRESIDING JUDGE:  I have said we are not ruling out the
 
   13:09:23 20    introductory approach to 
 
            21    ruling it out, but it depends on the content, you know,
th
 
  



 
            23          MR JORDASH:  Can I reassure -- sorry. 
 
          24          PRESIDING JUDGE:  Yes.   

 
   13:09:37 25          MR JORDASH:  Can I reassure the Court I'm trying to get 

      26    through the early years as quickly as possible, just to 
tablish 

articularly that 

          28    Mr Sesay was committing crimes in Giema, and within a short 

          29    period, by the middle or end of next week, I hope Your Honours 
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           1    will be satisfied. 

           3    to gain time at all times, you know.  We don't want to wait 
til 

           4    next week before we start gaining time.  So this is it. 

 Mr Jordash, I can tell you, I appreciate 

 I 

           7    mean, as I say, my concern is not what happened in 1991, 

           8    this is not -- obviously, if it has an impact, if it allows 

at 

 13:10:25 10    it is very important that we do understand clearly what your 

 
      
es
 
            27    doubt that crimes were being committed and p
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             2          PRESIDING JUDGE:  We are concerned at all times.  We 
want 
 
  
un
 
  
 
   13:10:07  5          JUDGE BOUTET: 
 
             6    your comments, because I'm trying to understand what it is. 
 
  
because 
 
  
this 
 
             9    Bench and this Court to understand, you would agree with me, 
th
 
  



 
            11    position is, what you're trying to achieve through this 

 

          13    This is what is of importance.  It's not the question -- it 

          14    to be relevant, and to be able to determine the relevancy of 

 is 

          16    you're trying to achieve.  As I say, to me, whether life is 

          17    better now than it was at that time seems to me to be of 

          18    relevance.  But having said that, I'm still patient and we 

ere 

          23          PRESIDING JUDGE:  We don't want to go that way.  Proceed 

necessary, maybe we will ask for that. 

 13:11:19 25          MR JORDASH:  Certainly.  We do have a strategy. 

        26          PRESIDING JUDGE:  I know you have a strategy.  Of 
urse, 

          27    nobody goes to a war without a strategy. 

          29          PRESIDING JUDGE:  I think we shall take a well-merited 

I 
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            12    questioning.  If we don't follow you, it's of little purpose.
 
  
has 
 
  
 
   13:10:45 15    that, we need to understand a little bit more of what it
 
  
 
  
little 
 
  
will 
 
            19    see where you go. 
 
   13:11:02 20          MR JORDASH:  Well, if it would assist Your Honours, we 
 
            21    could consider drafting a Defence statement to indicate wh
we 
 
            22    want to go with our defence. 
 
  
 
          24    and if it becomes   

 
  
 
    
co
 
  
 
          28          MR JORDASH:  Oh, I don't know.   
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             1    lunch break.  We will rise and resume at 2.30. 

           4                      [Upon resuming at 2.47 p.m.] 

 14:52:27  5          PRESIDING JUDGE:  Good afternoon, learned counsel.  We 

           6    resuming the proceedings and, Mr Jordash, may we? 

           7          MR JORDASH:  Yes, please.  Thank you. 

           9    A.    Good afternoon. 

:52:47 10    Q.    Are your headphones secure?  Okay.  Comfortable? 

erians who came 

          13    the town where you were maybe? 

          14          MR HARDAWAY:  Objection, Your Honour.  There was no 

estimony in open session. 

? 

met him 

 in 

    21    1991, when the war started, and he was trying to narrate the 

          22    episode of what happened to them.  That is when I interjected 

          23    said, "What about the time frame.  Be careful, be careful," 

 
             2                      [Luncheon recess taken at 1.08 p.m.] 
 
             3                      [RUF05OCT07C - MD] 
 
  
 
  
are 
 
  
 
  
 
             8    Q.    Good afternoon, Mr Witness. 
 
  
 
   14
 
            11    A.    Yes, I can hear now. 
 
            12    Q.    I think where we'd left off was the Lib
to in

 
  
 
  
mention 
 
   14:53:35 15    of Liberians in any of his t
 
            16          PRESIDING JUDGE:  Mr Jordash, if I may refresh your 
memory
 
            17          MR JORDASH:  Please. 
 
            18          PRESIDING JUDGE:  You remember you were at the stage 
where 
 
            19    he was in [REDACTED], his home town, and there the war 
 
   14:54:02 20    and these people came and surrounded him.  He said this was
 
        

 
  
and 
 
  
and I 
 



            24    think -- yes, I think that's where we were. 
 
   14:54:28 25          MR JORDASH:  Your Honour, thank you.  Could I ask though 

          27          PRESIDING JUDGE:  Obviously. 

     28          MR JORDASH:  Can I just reassure the witness that the 
ly 

          29    person in the public gallery is a member of the Court, so 
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           1    is no member of the public who knows your town.  It's an easy 

the 

           4    name.  Okay?  Do you understand? 

 14:55:00  5    A.    Yes, I understand.  Yes, I have understood. 

r 

y? 

 
            26    that the name of his home town be redacted. 
 
  
 
       
on
 
  
there 
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             2    mistake, Your Honour. 
 
             3    Q.    So we will refer to your town as your town without 
 
  
 
  
 
             6    Q.    Nothing to fear.  So who came into your town when the 
wa
 
             7    came? 
 
             8    A.    They were Gios. 
 
             9    Q.    Did they speak to you? 
 
   14:55:33 10    A.    Yes, they used to talk to me. 
 
            11    Q.    When they first came, did they speak to you?  And what 
did 
 
            12    they sa
 



            13    A.    They came.  They asked for the elders in that town. 

 presented ourself.  They 

          16    said they wanted to eat. 

       17    Q.    Were you one of the elders? 

re all there in that town, when they entered. 

 Well, I was -- I was a strongman but the 

e? 

. 

hat 

isted on food.  If there were food for 
em 

hat we were not prepared. 

          29    Q.    What happened then? 
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and then they 

           2    returned back to our big town, Pendembu. 

             3    Q.    Did any of them remain in your town at that time? 

 
            14    Q.    Were you -- 
 
   14:55:59 15    A.    Then we left.  Then we came and
 
  
 
     
 
            18    A.    We we
 
            19          PRESIDING JUDGE:  Were you one of the elders? 
 
   14:56:35 20          THE WITNESS: 
 
            21    elders were there. 
 
            22          MR JORDASH: 
 
            23    Q.    And did they say why they cam
 
            24    A.    Yes.  They said they've come to free us from trouble
 
   14:57:05 25    Q.    What happened after they greeted you and made t
 
            26    statement? 
 
            27    A.    Well, they ins
th
 
          28    and we told them t  
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           1    A.    After that, they sat down for a while   

 
  
 



 
             4    A.    No, they did not stay there. 
 
 14:57:42  5    Q.    And what happened next?   

 
             6    A.    So, we were there now up to six months. 

six 

           8    months? 

           9    A.    They used to come and go back.  They used to come and go 

          11    Q.    How did they behave when they came? 

          12    A.    So, at first, we had some food, but the time when the 

 INTERPRETER:  Your Honours, can the witness take 
at 

it of his statement? 

          16          MR JORDASH: 

          17    Q.    Could you repeat the last bit of your statement, 

as finished.  They used 

58:51 20    come.  We were feeding them, but when the food was finished, 

          21    were forcing us now for food. 

          22    Q.    And when they left your town, they went to where? 

rn back 

 14:59:21 25    Q.    Did you go to Pendembu during this first six months or 

          26    A.    Yes, I used to go there and come back. 

he 

 

 
             7    Q.    And did the Gios come back to your town during that 
 
  
 
  
 
   14:58:16 10    back. 
 
  
 
  
food 
 
            13    was finished, they were there now -- 
 
            14          THE
th
 
   14:58:38 15    last b
 
  
 
  
 
            18    Mr Witness, please? 
 
            19    A.    After the six months, the food w
 to

 
   14:
ey th

 
  
 
  
 
          23    A.    So, any time they came, after that, they would tu  

to 
 
            24    the headquarter, the big town, in Pendembu. 
 
  
so? 
 
  
 
            27    Q.    And did you know the names of any of the Gios or t
 
          28    soldiers in Pendembu?   



            29    A.    Yes, I know some of them. 
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           1    Q.    Could you just name some briefly, please? 

d -- 

           3          THE INTERPRETER:  Can the witness take the name again, 
ur 

           6    Q.    Repeat the name, please, Mr Witness? 

           7    A.    Konsi Tuah. 

 first name? 

 calling 

00:32 10    Konsi Tuah. 

- where was he from? 

Liberia. 

time? 

the other one.  He was called Prince. 

rname 

ASH: 

se, Mr Witness? 
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             2    A.    There is one, I know him.  He was calle
 
  
Yo
 
             4    Honours, please? 
 
   15:00:06  5          MR JORDASH: 
 
  
 
  
 
             8    Q.    Konsi Tuah.  Did Mr Konsi Tuah have another
 
             9    A.    Well, that was the only name I know they were
m, hi

 
   15:
 
            11    Q.    And was he -
 
            12    A.    He came from 
 
            13    Q.    Do you know any other names from that 
 
            14    A.    Well, I know 
 
   15:00:54 15          THE INTERPRETER:  Your Honours, can he repeat the 
su
 
            16    of the witness? 
 
            17          MR JORD
 
            18    Q.    Could you say the name again, plea



 
            19    A.    Prince. 
 
   15:01:10 20    Q.    And were there any Sierra Leoneans amongst them? 

t he 

          23          THE WITNESS:  Well, that is the name, Prince.  Prince 

          24    Legbeh. 

          26    Q.    Is that a -- where was he from? 

          27    A.    Prince, this Prince Legbeh, the same Prince Legbeh came 

          29    Q.    Were there any Sierra Leoneans amongst their number? 
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           1    A.    Well, I know some Sierra Leoneans. 

           3          THE INTERPRETER:  Correction, interpreter.  I saw some 

           4    Sierra Leoneans. 

           6    Q.    Was there a top man amongst the Sierra Leoneans? 

           7    A.    Well, at that time, the person I saw, I did not know 

           8    whether he was a leader.  He was there.  He was a popular man. 

 
            21          PRESIDING JUDGE:  Is the only name Prince.  I though
 
            22    was going to call another name.  Prince that was all? 
 
  
 
  
 
   15:01:29 25          MR JORDASH: 
 
  
 
  
 
            28    from Liberia. 
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           2    Q.    Was there a top boss Sierra Leonean?   

 
  
 
  
 
   15:02:15  5          MR JORDASH: 
 
  
 
  
 
  
 



             9    Q.    What was his name? 

 15:02:32 10    A.    He was called CO Mohamed. 

se Gios that you've described do anything 

ge 
 

 15:03:14 15    their fighters? 

were, they used to -- some of 

          17    them, they used to come there.  Their ages were about nine 

          18    Q.    And were these younger Gios armed? 

          19    A.    Yes, I saw guns with them. 

        21    A.    Yes.  We were giving them food and they were eating. 

e any complaint to anyone? 

 15:04:22 25    anywhere, they will do you more harm. 

lled Foday Sankoh? 

          27    A.    Yes, I know him. 

          28    Q.    Did you have any, did you, the civilians from your town, 

                                    

 
  
 
            11    Q.    And did the
else 
 
            12    to you? 
 
            13    A.    Well, they did a lot of bad things. 
 
            14    Q.    How old were the youngest soldiers?  Did you see the a
of
 
  
 
            16    A.    So, where I was, where we 
 
  
years. 
 
  
 
  
 
   15:03:49 20    Q.    And did you, the civilians, do anything about the Gios? 
 
    
 
            22    Q.    Did you mak
 
            23    A.    Those people, whether they did something to you bad, you 
 
            24    just have to accept it, but if you take any complaint to 
 
  
 
          26    Q.    Did you know at this time anyone ca  

 
  
 
  
 
          29    have anything to say or do with him, or to him?   
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             1    A.    Well, in that town, where we were, it was not that only 

 were arrested, 
 

           3    explained to him that they were harassing us. 

 
ing 

           6    the war in bad faith.  Let us just leave him.  He knew the 
me 

           9    A.    Well, go over that again. 

 15:05:46 10    Q.    Did there come a time when he pushed the people out? 

the place 

     12    quietly. 

       14    A.    So he himself, he tried to put up bases, three places. 

 15:06:15 15    Q.    Who tried to put up bases? 

          16    A.    He, Mr Foday Sankoh, told CO Mohamed to open bases. 

          18    A.    It was in Kailahun, Pendembu, Baiwala. 

          19    Q.    What happened on the bases? 

they started -- 

          21          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the witness explain 

          22    that further?  There is ambiguity there. 

          24    Q.    Could you repeat your answer, Mr Witness? 

 
             2    town.  All, all of us, we, the civilians that
we
 
  
 
             4    Q.    And what was his response to your complaint? 
 
   15:05:12  5    A.    So, he thanked us and told us that he -- he did not
br
 
  
ti
 
             7    when he was going to push the men out. 
 
             8    Q.    And did there come a time when this happened? 
 
  
 
  
 
          11    A.    Yes, there was a time.  They were, they left   

 
       
 
            13    Q.    How did they leave, and why? 
 
     

 
  
 
  
 
          17    Q.    Where were the bases?   

 
  
 
  
 
 15:06:48 20    A.    So   

 
  
 
  
 
          23          MR JORDASH:   

 
  
 



   15:07:03 25    A.    When they set the bases, they started arresting people, 

          27    Q.    And who went to the bases? 

can the witness 

rest? 
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           1          PRESIDING JUDGE:  And when he said "they," who? 

 the capturing or 

           3    arrests. 

 

 15:07:38  5    were at that part of the Kailahun District, all of them, they 

           6    capture or arrest them and they started joining. 

           7          MR JORDASH: 

           8    Q.    So did people -- sorry, did the Sierra Leoneans go to 

eir own or not on their own? 

tarily, 

the base? 

t training, soldier training.  They were 

in 
 
          26    order to join.   

 
  
 
            28          THE INTERPRETER:  Learned counsel, 
explain: 
 
            29    Is it capture or ar
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           2    [Indiscernible] specific as to who was doing  

 
  
 
             4          THE WITNESS:  I said, the Sierra Leoneans, our siblings
who 
 
  
 
  
 
  
 
  
the 
 
             9    base on th
 
   15:07:54 10    A.    Well, at that time, they were not going there 
volun
 
            11    but there was a time they were going there voluntarily. 
 
            12    Q.    And what happened to the people who went to 
 
            13    A.    They underwen



 
            14    practising soldier training, soldier exercises and we were 
seeing 

guity, 

ed 

 
k 

:50 20    your question and then you ask another question that later 
ey 

e 

      22    first part? 

d 
e 

          27    Q.    At what time were the people being taken against their 

ey were capturing people 
 

AL CHAMBER I 
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   15:08:32 15    it. 
 
            16          JUDGE BOUTET:  Mr Jordash, so to avoid any ambi
your 
 
            17    witness said they arrested Sierra Leoneans and they start
 
            18    joining.  He said at the beginning they were not joining 
 
            19    voluntarily and they were arrested and taken to the base.  So
as
 
   15:08
th
 
            21    volunteer, but your question, is it for the later part or th
 
      
 
            23          MR JORDASH:  I will clarify. 
 
            24          JUDGE BOUTET:  It's not clear from your questions an
th
 
   15:09:05 25    answer, if I may. 
 
            26          MR JORDASH:  Certainly. 
 
  
will 
 
            28    to the base? 
 
            29    A.    This base started in 1991.  Th
by
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             1    force, joining. 

           2    Q.    And who was capturing the people by force? 

           3    A.    Well, these Gios, the commanders, who went there.  All 
 

bases 

 15:09:48  5    that they could take these people to these bases. 

           6    Q.    And at what time did the people, the Sierra Leoneans, 

           7    to go there voluntarily? 

           8    A.    Well, in '92, the other base they open at Manowa, 

           9    Bunumbu, all those people were willing. 

5:10:22 10    Q.    Why, if you know the answer, did those people go 
llingly 

     12    A.    These Gio children, they used to come and flog them.  

          13    were asking them:  Why are you not going to fight for your 

   14    country, so they were fed up with that and they started going 

          17    voluntarily, what did they do when they came from the base? 

hey started going to war front and began to 

       19    Q.    And who were they fighting? 

 15:11:08 20    A.    Well, they were fighting against the government troop. 

          21    Q.    And just so we can be clear:  Did the Gios leave Sierra 

oluntarily? 

          23    A.    Well, the deal they were doing, that we became fed up 

he 

 15:12:07 25    armed the Sierra Leoneans.  He started giving them materials. 

 
  
 
  
of
 
             4    them went there and they asked us that they should open 
so 
 
  
 
  
start 
 
  
 
  
Manowa, 
 
  
 
   1
wi
 
            11    to the base? 
 
       
ey Th

 
  
 
         
 
   15:10:48 15    there. 
 
            16    Q.    And when these Sierra Leoneans went to the base 
 
  
 
          18    A.    Well, t  

fight. 
 
     

 
  
 
  
 
          22    Leone v  

 
  
of, 
 
            24    so the man, the time they finished training the children, 
 
  



 
            26    Q.    Who's he? 
 
          27    A.    Foday Sankoh.  Foday Sankoh.  So, after that, so these   

Gios 
 
            28    were not receiving materials. 
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           1    A.    So this of their wickedness, that were reporting to him, 

           2    became fed up of it and told us that he was going to push them 

           3    out. 

 15:12:42  5    A.    Well, he, Foday Sankoh, they had no bullets.  The time 
w 

           6    he said, so he said, "Go back.  The work that you've come for 
s 

         7    come to an end."  So they -- so they captured all the roads 
m 

           8    them.  So anybody who was to come to that gate, you would be 

           9    disarmed, so all of them went. 

? 

       11    A.    These people who joined, our siblings, the freedom 

        13    Q.    And when the Gios had left, who remained? 
 

 
            29    Q.    Why were they not receiving materials? 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
                  SESAY ET AL                   
Page 78 
  
 
 
 
 
 
  
he 
 
  
 
  
 
             4    Q.    Who was it that pushed them out? 
 
  
no
 
  
ha
 
    
ofr

 
  
 
  
 
 15:13:32 10    Q.    Who disarmed the Gios at the gate  

 
     
 
            12    fighters. 
 
    



            14    A.    They, those that I have just named.  Foday Sankoh named
 

 

 15:14:02 15    them freedom fighters. 

m fighters' families at this 

were from Kailahun District and Kono districts. 

 were, was, 
th 

un? 

          22    A.    Well, there was a very strong law between us and them. 

     23    They should not take any food from us, nor did they do any 
rm 

          24    to us.  Then, you can not leave war front and come to us, 

f 
u 

      26    wanted to come there you could obtain a pass. 

 Did the freedom fighters live 

ge 79 
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           1    Q.    And who did they obtain a pass from, before they could 
 

  
 
            16    Q.    And where were the freedo
time? 
 
            17    A.    They were Sierra Leoneans. 
 
            18    Q.    Sierra Leoneans from which district? 
 
            19    A.    They 
 
   15:14:31 20    Q.    And did you observe what their relationship
wi
 
            21    the civilians of Kailah
 
  
 
       
ha
 
  
where 
 
   15:15:08 25    we were staying as a free zone, you could not come there.  I
yo
 
      
 
            27    Q.    So, just to be clear: 
 
            28    separately from the civilians? 
 
            29    A.    Their own settlement was different. 
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go
 



             2    to the zones where the civilians were? 

           3    A.    Well, what happened, we came to know because some of us, 
 

    4    used to see some letters, and so target commander was to give 

 15:16:09  5    somebody pass.  So when they brought it to us, where we the 

           6    civilians were staying, so if the MPs could set eyes on it 
en 

           8    Q.    What did the MPs do? 

5:16:41 10    could not accept at all.  They could not accept any soldier to 

          14    Q.    What were the laws? 

 a civilian's property, if you, be you a 

          16    soldier, you would be -- a big portion of work would be cut 

          18    steal, you will be beaten mercilessly. 

          19    Q.    Were there any other laws? 

e only law that one cannot take advantage of, from 

hose type of law were laid down. 

          24    Q.    And do you know the term "safety zone", Mr Witness? 

:18:31 25    A.    Yes. 

g, the place where there is 

 
  
we
 
         
 
  
 
  
th
 
             7    you are a free man. 
 
  
 
             9    A.    They were between us, so that they could not come.  They 
 
   1
 
            11    come to us.  Then, for our property, and our lives. 
 
            12    Q.    Was there any laws about property and your lives? 
 
            13    A.    Yes. 
 
  
 
 15:17:15 15    A.    Whosoever took  

 
  
for 
 
            17    you.  Then you would be driven to go back to war front.  If 
u yo

 
  
 
  
 
   15:17:54 20    A.    So, th
 
            21    your fellow man, any, all t
 
            22    Q.    Were there any laws about women? 
 
            23    A.    No adultery. 
 
  
 
   15
 
            26    Q.    What does it mean to you? 
 
            27    A.    Well, to my own understandin
 
            28    calm.  They've captured that place and there is no war. 



 
            29    Q.    And who lived there? 
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           1    A.    We, the civilians. 

           2    Q.    And after the Gios left, where was -- can you remember 

           3    this -- the front line where the fighting was? 

           4    A.    When the Gios left? 

           7          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the witness be 
dible, 

           8    please? 

           9          MR JORDASH: 

e easily.  Repeat your last answer, 

re, 

g to 

 INTERPRETER:  Your Honours, can the witness take 

own? 
 

 
 
 
 
                  SESAY ET AL                                                 
Pa
                  5 OCTOBER 2007                             OPEN SESSION 
 
 
 
 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
   15:19:19  5    Q.    Yes. 
 
             6    A.    So, we used to see our siblings staying at Baima. 
 
  
au
 
  
 
  
 
 15:19:39 10    Q.    Mr Witness, just sit forward a little bit so that you   

can 
 
            11    speak to the microphone mor
 
            12    please. 
 
            13    A.    Well, they were at Baima, they were at Tantewar, he
 
            14    Nyandehun Junction.  They were at Gehoma, by Manowa, comin
-- 
 
   15:20:15 15          THE
that 
 
          16    last name of the t  



            17          MR JORDASH: 
 
            18    Q.    What was the last town you mentioned, Mr Witness? 

u asked me the places where they were staying.  I said 

 15:20:34 20    Baima, Nyandehun Junction.  Bunumbu. 

          21    Q.    Do you know if there were civilians at the towns you've 

        22    just mentioned? 

          24    Q.    Yes. 

uld not stay there. 

          26    Q.    Do you know what would happen to the civilians that were 

          27    there? 

o come and meet these and 

          29    these other warriors would be able to fight them back.  That 
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           1    the reason they asked that it was not good for any civilian to 

           2    stay in their midst. 

 fighters, what 
e 

           4    youngest freedom fighters -- 

00  5    A.    Yes, I know. 

           6    Q.    What were they? 

 
            19    A.    Yo
 
  
 
  
 
    
 
            23    A.    The places I have named? 
 
  
 
   15:21:03 25    A.    Civilians co
 
  
 
  
 
            28    A.    Well, the other warriors used t
 
  
was 
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           3    Q.    And do you know the age of the freedom  

th
 
  
 
   15:22:
 
  



 
             7    A.    From 20 years to 40 years. 

           8    Q.    Now, where were you living after the Gios left? 

          12          MR HARDAWAY:  Yes, Your Honour.  The Prosecution would 

ds of relevance.  It is outside the 

the ruling from the Bench the 
osecution 

 

 

the Prosecution evidence of these years to remain 

 and I ask the 

e 

my 
arned 

eeks, if 
t 

          24    sit down, please. 

 15:23:41 25          MR JORDASH:  -- adducing evidence of crimes in these 

          26    years, supposedly committed at the hands of the RUF led by, 

 and I could complete the list 

 

 
  
 
             9    A.    Those Gios, when they went, I was staying here in the 
 
   15:22:37 10    village. 
 
            11          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Hardaway? 
 
  
 
            13    object on the groun
indictment 
 
            14    period and even taking 
Pr
 
   15:22:51 15    would submit that we have gone far beyond introductory
material. 
 
            16          MR JORDASH:  Well, are we, the Defence, simply going to
 
            17    allow all 
 
            18    unchallenged, or are we going to be given -
 
            19    question to the Prosecution - an ample opportunity to correct 
th
 
   15:23:22 20    state of the evidence?  It's a bit late in the day for 
le
 
            21    friend to be jumping up and down when they've spent w
no
 
            22    months, adducing evidence of -- 
 
            23          PRESIDING JUDGE:  Mr Hardaway, he is on his feet.  Can 
u yo

 
  
 
  
early 
 
  
 
            27    amongst others, Mr Sesay. 
 
            28          I would have preferred not to have to focus on this area 
 
            29    but this is where we are at now,
of 
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           1    witnesses who have dealt with that, this time period.  And it 

           2    would be the vast proportion of the Prosecution's insiders.  
m 

nce's making. 

           4          PRESIDING JUDGE:  We would, and we've decided to 
errule 

 

ound 

           7    material forever, for too long, because what interests us is 
r 

           8    the hard core issues in this matter which are relevant to the 

           9    indictment to be addressed, and time is of the essence of 

y 

  12          MR JORDASH:  Thank you. 

          16    Q.    Did there come a time when you left your village? 

          18    pushed us. 

       19    Q.    Where did you go? 
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I'
 
             3    not sure that this is a situation of the Defe
 
  
ov
 
   15:26:00  5    the objection, but to come back to the Defence, and to remind
 
             6    them, you know, that we are not going to remain on backgr
 
  
fo
 
  
 
  
 
   15:26:26 10    whatever we are doing here.  So, Mr Jordash, with this, you 
ma
 
          11    proceed.   

 
          
 
            13    Q.    Where were you living when the Gios were pushed out, 
 
            14    Mr Witness? 
 
   15:26:50 15    A.    I was staying in my village. 
 
  
 
          17    A.    Yes, all of us, we were pushed.  The government troops   

 
  
 
     



 
   15:27:19 20    A.    We went to Giema. 

was when you went to Giema? 

s it? 

 

in? 

, in Giema? 
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           1    A.    Giema, the bush around Giema, we prepared that place and 
 

           2    were calling it Joe Bush. 

           4    A.    Together with all my family.  And even the elders of the 

 15:28:27  5    town I was staying, together with them; a good number of them. 

           7    A.    I had two wives at the time. 

           8    Q.    And when you, the civilians, left to go to Giema, did 

           9    anyone else come with you? 
 

 
            21    Q.    Do you know what year it 
 
            22    A.    Yes, I know. 
 
            23    Q.    What wa
 
            24    A.    It was in '93 that we left. 
 
   15:27:43 25    Q.    Where did you go to in Giema? 
 
            26          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the counsel take the
 
            27    question aga
 
            28          MR JORDASH: 
 
            29    Q.    Where did you go to
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we
 
  
 
             3    Q.    And who did you go there with? 
 
  
 
  
 
             6    Q.    How many wives did you have at that time, Mr Witness? 
 
  
 
  
 
  



   15:28:54 10    A.    Like, which other person? 
 
            11    Q.    Let me ask a different question:  What did the freedom 

          13    A.    When we went to Giema, they surrounded us so that enemy 

          14    could not come to us.  Our security was very strong. 

          16    A.    Yes, I know O'Jalley. 

          17    Q.    Did he have a job? 

          19    Q.    What was his job? 

 15:30:02 20    A.    Just as I have stated; he was an MP commander. 

          22    A.    He worked very seriously. 

          23    Q.    Where did he work very seriously? 

ans could 

 15:30:33 25    leave, could push out where we were staying. 

          26    Q.    Sorry, could you repeat that? 

orrection, interpreter.  He said he 

          28    tried very hard, so that the soldiers would be moved from 

 I 
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            12    fighters do when you went to Giema? 
 
  
 
  
 
   15:29:38 15    Q.    Did you know a man called O'Jalley, around this time? 
 
  
 
  
 
            18    A.    Yes, he had a job. 
 
  
 
  
 
            21    Q.    Did you see him working? 
 
  
 
  
 
          24    A.    Firstly, he tried very hard, so that the civili  

 
  
 
  
 
          27          THE INTERPRETER:  C  

 
  
where 
 
            29    we were staying. 
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             1          MR JORDASH: 
 
             2    Q.    Did he do anything else? 

           3    A.    Then, he made gates and deployed all the MPs to that 
te. 

           4    Q.    What did they do at the gates? 

 15:31:12  5    A.    Any soldier from front line, coming to the civilian 
ne, 

r work 

           7    was doing. 

           8    Q.    Which towns did he work in, in these years? 

im in Pendembu.  Then he also worked in 
ema. 

 15:31:55 10    Q.    How long were you in Giema, Mr Witness; from 1993 to 

          11    A.    Well, up to '97 overthrow, all of us left and went to 

      13    Q.    Okay.  Well, then I want to deal with the period 1993 to 

        14    1997; okay.  If you're able to specify -- 

ates, do.  
 

 15:32:48 20    A.    Okay. 

ere there any offices in Giema from 1993 to 1997? 

          22    A.    Yes, I know some of the offices. 

of all, who was in control of Giema in this 

            24    A.    At the time, CO Mosquito was in charge of Giema. 

 
  
ga
 
  
 
  
zo
 
             6    until you have a valid pass, so that was one of the majo
he 
 
  
 
  
 
             9    A.    Well, I saw h
Gi
 
  
when? 
 
  
our 
 
            12    homes. 
 
      

 
    
 
   15:32:33 15    A.    Okay. 
 
            16    Q.    -- more specifically the year between those d
If
 
            17    not, then we're talking about '93 to '97 -- 
 
 
            18    A.    Okay. 
 
            19    Q.    Okay? 
 
  
 
          21    Q.    W  

 
  
 
            23    Q.    First 
period? 
 



 
   15:33:35 25    Q.    Do you know Issa Sesay? 

          27    Q.    When did you first meet him? 

used to get -- 

          29          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the witness clarify 
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           2          MR JORDASH: 

           3    Q.    One moment, Mr Witness.  Let me just ask the question 

           4    again:  Well, first of all, when did you first meet him? 

 15:34:26  5    A.    I know Issa in Giema. 

           6    Q.    Do you know the year that you first met him or knew him 
 

    7    Giema? 

. 

           9    Q.    And what role did, or what post or title did Mr Sesay 
ve, 

w him from '95 to '97? 

 time he was hurt.  He was not a commander. 

g -- 

Honours, can the witness take the 

 
            26    A.    Yes, I know him. 
 
  
 
            28    A.    So, I 
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           1    that word?   

 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
in
 
         
 
           8    A.    From 1995 until '97, when the overthrow took place  

 
  
ha
 
   15:34:55 10    when you kne
 
            11    A.    Issa, at that
 
            12    Q.    What role did he play in Giema, if any? 
 
            13    A.    When the bullet hit him, he came now.  He was sittin
 
            14          THE INTERPRETER:  Your 



 
   15:35:36 15    name of that village? 
 
            16          MR JORDASH: 

          17    Q.    One moment, Mr Witness.  Sorry, what was the name of the 

     19    A.    Kambama. 

oaching this in a slightly 

 town, Giema? 

ed? 

 assignments in that town, they were 
aying 

          27    there. 

of them now? 

          29    A.    Yes, I can show some of their names, those that I know. 
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           2    A.    Issa Soso [as interpreted], I know him very well. 

           3    Q.    Was he in the town? 

           4    A.    Yes, he was in Kambama.  It was in that same town but 

 
  
 
            18    village you just mentioned? 
 
       
 
   15:35:49 20    Q.    K-A-M-B-A-M-A.  Let's try appr
 
            21    different way, Mr Witness.  When you arrived in Giema and you 
 
            22    were staying in the bushes, did you go into the
 
            23    A.    I used to leave the Joe Bush and come to the town. 
 
            24    Q.    And when you got to the town, did you see any freedom 
 
   15:36:30 25    fighters when you visit
 
            26    A.    Those who had
st
 
  
 
          28    Q.    And can you name some   
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           1    Q.    What about Issa Sesay?   

 
  
 
  
 
  
they 



 
   15:37:27  5    also called that place Kambama. 

           6    Q.    Is that in Giema or out of Giema? 

    7    A.    It was in the very Giema. 

           8    Q.    And did you see any offices in Giema when you visited? 

           9    A.    Yes, I saw MP office. 

 15:37:59 10    Q.    Was there a top MP there? 

 

          12    Q.    And between 1993 and 1997 did you see him working in 

          13    A.    He was working very hard. 

      14                      [RUF05OCT07C - JS] 

 

ot allowing any 

          17    to leave front -- war front.  Then they could not allow 

ationship like with the 

 

t a bad person. 

hem sitting at the gates. 

 15:39:31 25    Q.    Did you speak to O'Jalley or any of the MPs? 

   26    A.    Well, they did not do bad to me which caused me to go 
d 

   27    make a complaint, or I went and sit by them. 

there were some complaints, that they were making 

 
  
 
         
 
  
 
  
 
  
 
            11    A.    Yes.  It was this O'Jalley that we just mentioned.
 
  
Giema? 
 
  
 
      
 
   15:38:31 15    Q.    What did you see him doing?
 
            16    A.    Just like I have said.  They were n
soldier 
 
  
anybody 
 
            18    to take anything from us. 
 
            19    Q.    And what was O'Jalley's rel
 
   15:38:57 20    civilians? 
 
            21    A.    Well, I saw it was very fine for us.  Because somebody
was 
 
            22    protecting your property, he's no
 
            23    Q.    Did he have any other MPs? 
 
            24    A.    There were a good number of t
 
  
 
         
an
 
         
 
 
            28    Q.    Did anyone else make complaint to them, that you 
observed? 
 
            29    A.    Well, 
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           2    Q.    Were there any other offices in Giema from 1993 to 1997? 

           3    A.    G5 office. 

           4    Q.    What did the G5 office do in Giema, 1993 to 1997? 

 15:40:36  5    A.    They were working with the civilians. 

ns? 

           7    A.    So first our siblings, when they -- if they had gone and 

 15:41:00 10    A.    They will come and hand them over to G5. 

          11    Q.    And what would happen when they were handed over to G5? 

          14    capture before handing over to G5? 

 15:41:26 15          THE WITNESS:  They were freedom fighters. 

          17    Q.    Where did they capture them from, Mr Witness? 

ere going to war front. 

uld happen when they went to the G5? 
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             1    some complaints but I never witnessed any. 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
           6    Q.    How were they working with the civilia  

 
  
 
             8    captured people. 
 
             9    Q.    Yes? 
 
  
 
  
 
            12    A.    So they too -- 
 
            13          PRESIDING JUDGE:  After who has captured people?  Who 
uld wo

 
  
 
  
 
          16          MR JORDASH:   

 
  
 
            18    A.    When they w
 
          19    Q.    And what wo  

 



   15:41:47 20    A.    So G5 could find a place and ask that civilian the place 

          21    where he could stay so that there would not be any problem, so 

e him. 

          24    A.    So if they had fought there and there was no family to 

 to perish. 

GE:  Thank you.  Yes, go ahead now, gently. 

an 
andoned 

es could 
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          2    front line so that their lives could be saved? 

           3    A.    Well, there were children among them, and the adults 
re 

           4    also among them. 

ey were brought? 

           6    A.    When they brought some of them? 

           7    Q.    Yes? 

 
  
 
 
            22    that nobody could forc
 
            23    Q.    Why were they brought from the front line, Mr Witness? 
 
  
take 
 
   15:42:22 25    care of the others, instead of leaving them there
 
            26          PRESIDING JUD
 
            27          THE WITNESS:  Instead they leave them there in 
ab
 
            28    village so they too could bring them so that their liv
be 
 
            29    saved. 
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Page 88 
  
 
 
 
 
 
             1    Q.    Thank you.  And what age of people were brought from the 
 
   

 
  
we
 
  
 
   15:43:22  5    Q.    And where did the children live when th
 
  
 
  
 



             8    A.    So they will be staying with the wives of those 
fighters. 

           9    Q.    What did they do when they stayed -- 

 15:43:53 10    A.    So they would be working in the houses of those wives. 

          12    A.    So they would be working for their daily livelihood. 

      13          THE INTERPRETER:  Correction, interpreter.  They would 
 

          14    doing domestic work. 

          16    Q.    Did you see this, Mr Witness? 

          17    A.    Yes, I saw this, the same way as I am explaining to you. 

 18    Q.    And how did civilians in the zoo bush find food? 

 get bush yams 

 15:45:09 20    looking for cassava. 

          21    Q.    Why were the civilians living in the zoo bush and not 

         23    A.    Well, it was just like enemies used to come to Giema and 

          24    attack.  So they, too, that was the reason they asked us, all 

their midst. 

          29    A.    The Kamajors and the government troops. 

              SCSL - TRIAL CHAMBER I 

 
  
 
  
 
            11    Q.    Thank you. 
 
  
 
      
be
 
  
 
   15:44:24 15          MR JORDASH: 
 
  
 
  
 
           
 
            19    A.    Well, we used to go into the bushes to
there; 
 
  
 
  
the 
 
            22    town? 
 
   

 
  
of 
 
   15:45:52 25    us who were civilians, to leave from 
 
            26    Q.    Was this '93 to '97? 
 
            27    A.    Yes.  That was the way it was happening. 
 
            28    Q.    And who were the enemies and who were they fighting? 
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           3    Q.    What did it do when you saw it? 

           4    A.    It came and left bomb and dropped it down in Giema Town. 

leave the town 
d 

           6    stay in Joe Bushes, so that they can protect our lives. 

           8    during this period? 

           9    A.    Those Joe Bushes were more than -- were in their 
ousands. 

 

          11    these years? 

          12    A.    Well, there was a time he called CO Mosquito, and he 

        14    difficulty for food.  They said, "Let us try to open the 

 15:48:29 15    waterside so that we can get the food and medicine."  So they 

    16    opened that waterside.  We used to take our palm oil.  We used 
 

          17    buy seed rice and warings and medicines.  So he did that. 

G JUDGE:  What did he do?  Can you take that 
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             1    Q.    Did you ever see an Alpha Jet during '93 to '97? 
 
             2    A.    Yes, I saw it. 
 
  
 
  
 
   15:47:08  5    These were the reasons that they asked us to 
an
 
  
 
             7    Q.    And how many people do you think was living in zoo 
bushes 
 
  
 
  
th
 
   15:47:48 10    Q.    And what did you observe Issa Sesay doing in Giema
ring du

 
  
 
  
came. 
 
            13    He said there was difficulty in getting medicine.  There was 
 
    

 
  
 
        
to
 
  
 
            18    Q.    And who did those? 
 
            19    A.    CO Issa, CO Issa. 
 
 
   15:49:14 20          PRESIDIN
ain? ag



            21    "We used to, we used to."  What did he do?  What happened? 
 
            22          THE WITNESS:  He facilitated -- 

ained 

          26          THE WITNESS:  Yes, he came. 

          27          PRESIDING JUDGE:  Yes.  Then what happened?  You're 

s.  What did he do? 
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           1    could be opened.  The riverside was opened.  We were doing 

           2    trading. 

           4    Q.    Who was doing trading? 

 15:50:08  5          PRESIDING JUDGE:  Where was this riverside? 

           7          PRESIDING JUDGE:  Where was the riverside? 

e, 

 
            23          PRESIDING JUDGE:  CO Issa called Bockarie and compl
to 
 
            24    him that there was no food, there were no medicines, and so 
on. 
 
   15:49:35 25    Did Mosquito come?  Did he come to Giema? 
 
  
 
  
saying 
 
            28    CO Issa did certain thing
 
            29          THE WITNESS:  When he came, they agreed that the 
riverside 
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             3          MR JORDASH: 
 
  
 
  
 
             6          THE WITNESS:  So they took one -- 
 
  
 
             8          THE WITNESS:  -- civilian, I said.  This riverside her
 
             9    Tedu, Pumaru, those are the riverside that they opened. 
 



   15:50:38 10          MR JORDASH: 

          11    Q.    Is that the border with Guinea, Mr Witness? 

          13    Q.    Now, from 1993 to 1997, was there any medical care in 

          14    Giema? 

          16    Q.    Can you describe it, please? 

          17    A.    Yes, I can describe. 

          19    A.    Well, those who were ahead of the treatment, Gina, Gina 

 15:51:37 20    doctor. 

that? 

          22    A.    Dr Gina. 

          23    Q.    Who else? 

 15:51:46 25    Q.    K-O-L-L-O-H Banda.  Is that right?  Is that the spelling 

g it -- 

now now what you have 

right.  It is pronounced 

L - TRIAL CHAMBER I 

                                       

 
  
 
            12    A.    Between Guinea and Sierra Leone. 
 
  
 
  
 
   15:51:05 15    A.    Yes. 
 
  
 
  
 
            18    Q.    Please do slowly, though. 
 
  
 
  
 
            21    Q.    Dr Gina, is 
 
  
 
  
 
          24    A.    Kolloh Banda.   

 
  
or 
 
            26    am I spellin
 
            27    A.    Well, I don't know.  I don't k
 
            28    written. 
 
            29          PRESIDING JUDGE:  That was 
lloh Ko
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             1    Banda.  Kolloh Banda, is that not it. 

     3          MR JORDASH: 

           4    Q.    Did you know Susan Lahai? 

 15:52:28  5    A.    Know Susan?  I know her. 

           7    A.    She was in the big Joe Bush. 

    9    A.    There was a time by Baima, there was medicine coming 

 15:53:06 10    there, so along the waterside, they could get medicine from 

          11    there. 

ry well. 

o you know Saleem? 

I was talking about.  He was 
e 

r for that trading. 

          17    Q.    Do you know anyone called Dr Fobai? 

          18    A.    Dr Fobai?  Yes, I know him. 

53:55 20    A.    He worked in Giema. 

l in Giema? 

          23    A.    Any civilian who had some problem, you will be treated 

          24    for -- you will be treated without paying anything.  Even a 

reated. 

          26    Q.    Were there any schools in the area? 

       27    A.    They opened school at Giema. 

 
             2          THE WITNESS:  Kolloh Banda. 
 
        
 
  
 
  
 
             6    Q.    Where did she work? 
 
  
 
             8    Q.    Where did she get her medicines from? 
 
         
from 
 
  
 
  
 
            12    Q.    So you trade? 
 
            13    A.    Yes, we were doing trading ve
 
            14    Q.    Thank you.  D
 
   15:53:31 15    A.    Saleem?  He was the person 
th
 
          16    one that was appointed as leade  

 
  
 
  
 
          19    Q.    Where does he work?   

 
   15:
 
            21    Q.    Who was treated by the medicine people or the medical 
 
            22    personne
 
  
 
  
 
 15:54:27 25    soldier, when you are wounded, you will be t  

 
  
 
     



 
            28    Q.    Who went to the school? 
 
            29    A.    Those children that we had in the Joe Bushes. 

 TRIAL CHAMBER I 

                SESAY ET AL                                                 

onies during 1993 to 1997? 

           2    A.    Yes, there were marriages. 

           3    Q.    Who was marrying who? 

as between 

 15:55:43  5    the civilians.  There were some other people whose parents 
re 

acilitate so that 

           7    you can take care of that child up to the time they could find 

           8    the child's parents. 

    9    Q.    Maybe there was a difficulty in translation.  I was 

 15:56:20 10    whether there was any marriage ceremonies between 1993 and 
97 

          11    around Giema? 

          12    A.    That is what I have just explained.  There was a G5 who 

          16    Q.    Did they have wives from before the war or after, or 
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             1    Q.    Were there any marriage cerem
 
  
 
  
 
           4    A.    Well, I told you few minutes ago that the G5 w  

 
  
we
 
             6    not there, so he could make the -- he could f
 
  
 
  
 
         
asking 
 
  
19
 
  
 
  
was 
 
            13    arranging things for us. 
 
            14    Q.    Are you aware of any freedom fighters getting married? 
 
   15:57:01 15    A.    Well, they had wives. 
 
  



 
            17    during? 
 
          18    A.    So some of them had wives.  Some of them got those wives   

 
            19    during the war. 

:32 20    Q.    Did you observe any getting wives during the war? 

 "This is the particular person we want."  But 

ney, except that -- so they all were 

t is what I have said.  There was poverty.  We don't 

ny? 
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   15:57
 
            21    A.    Well, some of them, women were falling in love with 
them. 
 
            22    They could say,
at 
 
 
            23    that time there was no mo
-- 
 
            24    they were waiting for to know that you are looking after that 
 
   15:58:19 25    person. 
 
            26    Q.    So were there ceremonies or not between these people? 
 
            27    A.    Tha
 
            28    have anything.  You are eating bush yam.  How can you prepare 
 
            29    that for a ceremo
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             1    Q.    Right.  So you're saying there was marriages, but no 
 
             2    ceremonies because of the money? 
 
             3    A.    Poverty was everywhere.  There was no money.  There was 
no 
 
           4    spending of money.   

 



   15:59:08  5    Q.    But there were marriages; is that what you're saying? 

           6    A.    Yes.  They were falling in love with each other. 

           7    Q.    Did you come to know Mr Sesay during this time? 

           8    A.    Yes.  That was the time I came to know Mr Sesay. 

ere 
s 

          11    a day I did not have salt, so he gave it to me.  Even if I 
nted 

in that way? 

day, while you are meeting, he will do it 

        22    A.    As he was hurt, those freedom fighters were staying with 

    23    him because he was hurt. 

lse staying with him 

       28    A.    Well, he had a wife at that time. 

          29    Q.    Do you know a man called Boy George? 

 
  
 
  
 
  
 
             9    Q.    Did you have any personal dealings with Mr Sesay? 
 
   15:59:43 10    A.    Well, he was -- he did a very good thing to me.  Th
wa
 
  
wa
 
            12    cigarette, he could provide it for me. 
 
            13    Q.    Was it just you he assisted 
 
            14    A.    Anybody; we, the civilians.  You that God has given you 
 
   16:00:22 15    that luck for that 
very 
 
            16    quickly.  There was no discrimination on his side. 
 
            17    Q.    Thank you.  Do you know where Mr Sesay lived? 
 
            18    A.    He was in Kambama, Giema Town. 
 
            19    Q.    Do you know who he lived with? 
 
   16:00:51 20    A.    Yes.  I know the people who were staying with him. 
 
            21    Q.    Who was staying with him? 
 
    

 
        
 
            24    Q.    Because he was hurt.  Was anyone e
 
   16:01:16 25    besides -- 
 
            26    A.    Yes. 
 
            27    Q.    Who else? 
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orge and others and springs [as interpreted] -- 

l staying with him. 

           3    Q.    And did you know how old Boy George was, approximately, 

           4    that time? 

 16:02:01  5    A.    Bob George was about 20 years. 

           7          MR HARDAWAY:  Yes, Your Honour.  Can we get an 

           8    approximation as to what time?  We have just been dealing 

 16:02:15 10          PRESIDING JUDGE:  And '97. 

          11          MR HARDAWAY  -- and '97, and it's a wide gap. 

          12          PRESIDING JUDGE:  Yes.  I think we need that precision. 

          13          MR JORDASH: 

          14    Q.    When was Mr Sesay living in Kambama during 1993 and 
97, 

6:02:29 15    as best you can, Mr Witness? 

a, the only house that was situated along that 
ad, 

          18    Q.    When was he associating with Boy George during this 

ying with him, but I cannot tell you 
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             1    A.    Bob Ge
 
             2    strangers were al
 
 
  
at 
 
  
 
  
 
             6          PRESIDING JUDGE:  Yes. 
 
  
 
  
 
             9    generally between '93 -- 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
19
 
   1
 
            16    A.    Kambam
ro
 
          17    he was staying in that house.   

 
  
period; 
 
            19    can you remember the year? 
 
   16:03:03 20    A.    Well, I saw them sta



 
            21    now the time they were staying with him. 

mbama. 

s staying in Kambama, where you said he was 

 

was staying with these fighters 

     27    Kambama?  Kambama is a quarter in Giema?  Is Kambama a quarter 

          28    Giema? 

   29          THE WITNESS:  It is a very small quarter. 

I 
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           1          PRESIDING JUDGE:  Giema. 

         2          THE WITNESS:  In Giema, so it is not a very far 
stance. 

           3    It is just like between me and you. 

ou have not 

 16:04:12  5    answered my question.  Do you know the year when Issa Sesay, 
 

ve others as 

           7    you know.  Take your mind back.  Do you know the year when 
is 

 

 
            22          PRESIDING JUDGE:  You said he was staying in Ka
 
            23    Essentially, it is the same question anyway.  Can you remember 
 
            24    the time when he wa
 
   16:03:31 25    staying with some of these fighters, do you know the year? 
Can 
 
            26    you remember the year when he 
in 
 
       
in 
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di
 
  
 
           4          PRESIDING JUDGE:  It's very close.  Yes, y  

 
  
he
 
             6    gave you salt, he gave you cigarettes.  He ga
ll, we

 
  
th



             8    happened, when all this happened? 
 
             9          THE WITNESS:  I cannot think of that.  It was in '9
d 

5 he 

 16:04:43 10    those good things to me. 

          12    Q.    And after he had done those good things to you in 1995, 

          13    you remember him doing anything else in 1996, to you or other 

          14    people? 

, 

ood 

     17    things to me until the time he left Kono; he left for Kono. 

          21    Q.    Did you receive any information about him in '96 or '97? 

          22    A.    Those times that you were mentioning, I did not hear any 

out him. 

        24    Q.    What about good information? 

 

          26    did it to anybody. 

od 

 

          29    what you saw? 

di
 
  
 
            11          MR JORDASH: 
 
  
do 
 
  
 
  
 
   16:05:06 15    A.    As for me, I try in my own way so that he could like me
so 
 
            16    I was doing my own good to him also.  He continued to do g
 
       
 
            18    Q.    And what about to other civilians until he left for 
Kono; 
 
            19    how was he? 
 
   16:05:43 20    A.    I did not receive any complaint about him. 
 
  
 
  
 
          23    bad information ab  

 
    
 
   16:06:21 25    A.    The good things, yes, but I did not hear any bad ones, 
he
 
  
 
            27    Q.    Try and be as detailed as you can about the types of 
go
 
          28    things you heard he did in 1996 and 1997; what you've heard or  
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 you that he used to give me salt, and 
ggi 

       2    and cigarettes. 

he had rice, he gave it to me. 

 16:07:12  5    Q.    And other people? 

           6    A.    I think so.  He was doing that too as he was doing it to 

           7    because I did not hear any bad thing about him. 

           8    Q.    And did you remain living with these thousands of 
vilians 

 16:07:36 10    A.    It was not one Joe Bush.  There were a lot of Joe 
shes. 

          11    Q.    And did you move around the Joe Bushes talking to other 

ns? 

oing to the 

ng. 

         18    A.    Even myself, I cultivated a very big farm. 

          19    Q.    Who was this farm for that you cultivated? 

 20    A.    Even for myself and the families and my dependants. 

          21    Q.    Did you give the products to anyone else besides you and 
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             1    A.    I explained to
Ma
 
      
 
             3    Q.    What about other people, though? 
 
             4    A.    Well, if 
 
  
 
  
me 
 
  
 
  
ci
 
 
             9    in the Joe Bush during this period? 
 
  
Bu
 
  
 
            12    civilians? 
 
            13    A.    No. 
 
            14    Q.    Did you talk to any of the civilia
 
   16:08:01 15    A.    If we were to talk, except when we were g
 
            16    riverside to do our tradi
 
            17    Q.    Was there any farming in Giema in 1993 to 1997? 
 
   

 
  
 
   16:08:34
 
  
 



            22    your dependants? 

   23    A.    Whosoever that was my dependants, we were eating it. 

 cultivated a very big farm. 

n 1997? 

llage. 

them.  I threshed all of them 
d 
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 16:09:39  5    A.    For myself and my families. 

           6    Q.    Were you the only civilian with a farm, or were there 
her 

           8    A.    As I cultivated that farm, all other civilians 
ltivated 

          11    A.    Yes, during that time we cultivated very big farms. 

 
         
 
            24    Q.    Did you have a farm in 1996? 
 
   16:09:01 25    A.    Yes, I
 
            26    Q.    And i
 
            27    A.    In 1997, well, I cultivated it in my vi
 
            28    Q.    What did you do with the produce from 1996 and 1997? 
 
            29    A.    Well, I prepared all of 
an
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             1    transported them. 
 
             2    Q.    You transported them to where? 
 
             3    A.    To my village. 
 
             4    Q.    For who? 
 
  
 
  
ot
 
             7    farms? 
 
  
cu
 
             9    farms in that year. 
 
   16:10:03 10    Q.    In 1996 and 1997, is that-- 
 
  



 
            12    Q.    What happened to the other harvests from the other 

 1996 and 1997? 

or their families and 
ey 

 16:10:33 15    too. 

          17    A.    Yes, I saw it the same way as I am explaining it to you. 

     18    Q.    Now, besides your personal farms, were there any other 

 1996 and 1997? 

 a good 

          21    number of farms in all the villages we are staying. 

, was there any other farm 

we 

 16:11:35 25    peace.  Now, like the community farms we are cultivating -- 

      26          PRESIDING JUDGE:  Counsel, now that we have peace, go 
ck 

          27    to -- 

e did not cultivate farm at that time. 

          29          MR JORDASH: 
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            13    civilians' farms in
 
            14    A.    They, too, those produce there f
th
 
  
 
            16    Q.    Did you see that? 
 
  
 
       
 
            19    farms in
 
   16:11:02 20    A.    I have said we, the civilians, we all cultivated
 
  
 
            22    Q.    Besides the individual farms
in 
 
            23    1996 and 1997? 
 
            24    A.    Well, where I can explain further, for example, now 
ve ha

 
  
 
      
ba
 
  
 
          28          THE WITNESS:  So w  
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             1    Q.    Do you know a place called Tukpagbehun, Mr Witness? 
 
             2    A.    Yes, I know Tukpagbehun. 

           3    Q.    In 1996 or 1997 was anything there? 

 16:12:12  5          JUDGE BOUTET:  Can you spell that for me, Mr Jordash? 

           6          MR JORDASH:  I can, I think.  It is T-U-K-P-A-G-B-E-H-U-
 

           8          MR JORDASH: 

           9    Q.    You've mentioned peace time and community farm; do you 

          12    Q.    Just think, Mr Witness, about the question.  I will ask 

          13    again:  Tukpagbehun, was anything there? 

our Honour, the question has 

          16    asked and answered.  He said, "No." 

          17          MR JORDASH:  I think it -- 

'm 

        19    not very sure, he said that besides the individual, that in 
6 

 16:13:36 20    and 1997 he had his individual farm; all the villages had 

 

 1996 and 1997.  I imagine -- yes? 

ur Honour, counsel asked that 

cation as to that 

 
  
 
             4    A.    No. 
 
  
 
  
N.
 
             7          JUDGE BOUTET:  Thank you. 
 
  
 
  
 
   16:12:50 10    recall that? 
 
            11    A.    Yes, I can remember. 
 
  
 
  
 
            14          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Hardaway? 
 
   16:13:15 15          MR HARDAWAY:  Objection, Y
en be

 
  
 
  
 
          18          PRESIDING JUDGE:  Because if I got the record right, I  

 
    
919

 
  
their 
 
            21    individual farms, and that beside that he didn't cultivate any
 
            22    other farms in
 
            23          MR HARDAWAY:  Also, Yo
 
            24    question specifically for the same location and the witness 
 
   16:14:03 25    clearly stated, "No".  There was no equivo
 
            26    answer. 
 



            27          MR JORDASH:  I'm not sure there is a rule which says one
 

 

          28    cannot try again. 

 question has been answered.  
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           1    can't be going forwards and coming back.  Let's proceed, 

Well -- 

 16:14:26  5          MR JORDASH: 

           6    Q.    When did you start having a community farm, Mr Witness? 

           7    A.    Well, I will explain that to you.  In 1997 that we went, 

           8    that was not the time we cultivated that farm in Tukpagbehun. 

           9    There was fighting at that time.  ECOWAS came to fight back.  
 

26 10    was in 1998 that that farm was cultivated at that -- at 

          12    Q.    Who cultivated that farm? 

          13    A.    So we, the civilians. 

he war was going to an end. 

farm? 

  
 
            29          PRESIDING JUDGE:  Well, the
We 
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please. 
 
             2    We have to proceed. 
 
             3          MR JORDASH:  
 
             4          PRESIDING JUDGE:  Mr Jordash, may we proceed, please? 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
It
 
   16:15:
 
          11    Tukpagbehun.   

 
  
 
  
 
            14    Q.    Why? 
 
   16:15:49 15    A.    Well, we said t
 
            16    Q.    And who worked on the 



 
            17    A.    We, the elders of that district. 
 
            18    Q.    Were there any freedom fighters on the farm? 

        22    Even myself sitting down here, I worked there for two years. 

n did you work on that farm, Mr Witness? 

 people.  We only worked 

          26    for two days.  We brushed for one day. 

          27    Q.    You worked for two days out of how many days? 

him saying that he himself 

          29    worked in that farm for about two years or so? 
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d there. 

 
            19    A.    It was not a freedom fighter farm. 
 
   16:16:23 20    Q.    How were people treated on the farm? 
 
            21    A.    They were not forcing anybody.  We were doing it 
happily. 
 
    
 
            23    Nobody threatened me. 
 
            24    Q.    How ofte
 
   16:16:51 25    A.    There were a good number of
there 
 
  
 
  
 
            28          PRESIDING JUDGE:  Did I get 
 
  
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Page 100 
                5 OCTOBER 2007                             OPEN SESSION   

 
 
 
 
 
             1          MR JORDASH:  Yes, Your Honour. 
 
             2          THE WITNESS:  For two days I worke
 
             3          MR JORDASH: 
 
             4    Q.    How many days?  Do you say two days out of two years or 
two 
 
 16:17:28  5    days out of --   

 



             6    A.    For two days.  It is not years.  I said two days.  Days.  

           8    Q.    Okay.  And why did you only work for two days on the 
rm? 

g. 

          11    A.    That rice, we decided that we could keep it at the 
iefdom 

          12    headquarters.  If there was any meeting, that was the food we 

          13    could eat. 

 16:18:28 15    A.    We who were in the community; we, the chiefdom people. 

       16    Q.    Did Issa Sesay have a farm? 

me Issa Sesay was not there. 

          19    A.    In '98 he was not there. 

r 1997 did he have a farm? 

     21    A.    He was having a small farm at Kambama, just like they 

s that? 

 16:19:40 25    Q.    Who worked on the farm? 

          27    Q.    Were there any schools in '96 and '97 in the area? 

          28    A.    Well, there were schools, what I know, because we left 

I 
 
             7    said two days. 
 
  
fa
 
             9    A.    That day we went and brushed and completed the brushin
 
   16:17:52 10    Q.    And what happened to the harvest on that farm? 
 
  
ch
 
  
 
  
 
            14    Q.    Who's "we"? 
 
  
 
     
 
            17    A.    At that ti
 
            18    Q.    When Issa Sesay was there, did he have a farm? 
 
  
 
 16:18:59 20    Q.    In 1996 o  

 
       
 
            22    cultivated a farm, and they said, "This is for this big man." 
 
            23    Q.    And, sorry, just so that I'm clear, what year wa
 
            24    A.    I think it's around '94. 
 
  
 
          26    A.    His own family, those soldiers.   

 
  
 
  
 
          29    there, it was in '95 that I noticed that the school was   
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             1    functioning. 
 
             2    Q.    And did this -- was there a functioning school in '96 
d 

           4    A.    That distance I have explained.  1995 and 1996 and '97, 

 16:21:04  5    of us left there and went back to our villages. 

           6    Q.    So when you returned to your village, Mr Witness, did 
u 

           7    stay there until the end of the war? 

           8    A.    I was there until the time now you have seen me here 
day. 

 or 

 16:21:35 10    around your town? 

          11    A.    In '95? 

          12    Q.    No, in 1990 -- when you returned to your town, were 

 

y did not stay there.  All of them came this 
her 

        18    Q.    In 1998 and 1999, what were you doing in your town? 

          19    A.    I was doing that of my own work, farming. 

an
 
             3    '97 and 1998? 
 
  
all 
 
  
 
  
yo
 
  
 
  
to
 
             9    Q.    And in 1998, were there freedom fighters in your town
 
  
 
  
 
  
there 
 
            13    freedom fighters near your town or in your town in 1998 and 
1999?
 
            14    A.    Well, the
ot
 
   16:22:14 15    side. 
 
            16    Q.    Which other side? 
 
            17    A.    They came towards Freetown. 
 
    

 
  
 



   16:22:36 20          PRESIDING JUDGE:  Is he then saying that, between 1998 

 freedom fighters in his village? 

SS:  So they, all of them, as they saw that all 
 

     23    them were coming towards this side, the time they were pushed 
 

     24    war, again then they went back to us. 

          26          MR JORDASH:  I can clarify it. 

RESIDING JUDGE:  Please do. 

re pushed back to you? 
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 the 
ldiers 

 time now they were mixed 

           3    with government troops.  The time now they began to fight with 

           4    ECOWAS.  That was the time some of them went to that side.  

 16:23:56  5    of them stayed at Kono; some of them stayed at Tongo. 

           6    Q.    And you mentioned when they came back to you; when did 

and 
 
            21    1999, there were no
 
            22          THE WITNE
of
 
       
by
 
       
 
   16:23:08 25          PRESIDING JUDGE:  I don't understand that. 
 
  
 
            27          P
 
            28          MR JORDASH: 
 
            29    Q.    What year was it when they we
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             1    A.    In 1997, when the overthrow took place.  All
so
 
           2    came to here, this Freetown.  At that  

 
  
 
  
Some 
 
  
 
  
the 
 
           7    freedom fighters come back to you?   

 



             8    A.    When the overthrow took place in '97, when they were 

k 

          11    Q.    And when they came back towards you, did they come to 
ur 

          12    town? 

  13    A.    Yes.  Those whose towns were, yes, some of them came.  
ey 

          14    went back to their towns. 

 

      16    When you say, "Came back to their towns," what did they come 

          17    to do? 

       18    A.    Well, I saw that.  They were pushed backwards. 

came back to their towns? 

t did they do when they came back? 

arted pushing them back. 

       26    freedom fighters when they came back to the towns? 

          27    A.    There was no bad thing between us, even at that time. 

          28    There was a person, he, that person could take an underwear, 

 
             9    fighting against the ECOWAS, that was the time they went bac
 
   16:24:25 10    towards us. 
 
  
yo
 
  
 
          
Th
 
  
 
   16:24:51 15    Q.    Some of the freedom fighters came back to their towns.
 
      
back 
 
  
 
     
 
            19    Q.    Where did they live when they 
 
   16:25:17 20    A.    Well, the side where we were staying, they stopped at 
 
            21    Baima. 
 
            22    Q.    And wha
 
            23    A.    When they went back, they started to fight again, and 
then 
 
            24    they st
 
   16:25:38 25    Q.    What was the relationship with the civilians and the 
 
     

 
  
 
  
 
            29    underpants for that person's child.  It was not bad. 
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e 
y 

           2    offices in any of the towns? 

           4    there was office. 

 16:26:31  5    Q.    What was the office in Pendembu? 

           6    A.    There was MP office; even brigade office was there. 

           7    Q.    Do you know -- sorry, continue, Mr Witness. 

           8    A.    There was G5 office. 

           9    Q.    And were the MP -- was the MP office and the G5 office 

 

 us 

          12    there, it was the same thing they continued. 

          13    Q.    Do you know where O'Jalley was in 1998? 

6:27:37 15    Q.    Do you know where he was before he went to Kono? 

          16    A.    Well, I saw him -- he was in Pendembu where I was seeing 

          17    him. 

ore going to Kono? 

          19    A.    It was in '98 that he went to Kono.  When in '97, after 

 16:28:10 20    they overthrow that we've come back, he went towards Kono.  In 

          22          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the witness explain 

Page 103 
  
 
 
 
 
 
             1    Q.    Were there, in 1998, after they'd come back, were ther
an
 
  
 
             3    A.    There was office in Pendembu.  It was in Pendembu that 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
 
   16:26:58 10    there doing anything different to what they'd done in Giema?
 
            11    A.    It was the same.  The same way they were protecting
 
  
 
  
 
            14    A.    Well, I heard that he has gone towards Kono. 
 
 1  

 
  
 
  
 
          18    Q.    In 1998, bef  

 
  
 
  
 
          21    1998 now he was --   

 
  
 
            23    that again. 
 
          24          MR JORDASH:   

 



   16:28:20 25    Q.    Could you explain that?  Before you explain it again, 

          26    Mr Witness, you mentioned Pendembu and you mentioned Kono; 

n 
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       2    A.    I saw him; he used to work there. 

lians? 

ing. 

you see Mr Sesay in 1998? 

           6    A.    Yes, he was not with us now.  At that time he had gone 

           7    towards Kono. 

l in 1998 anywhere 

           9    else in Kailahun District? 

t 

          11    village -- 

          12          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the witness slow 
wn 

 
  
when 
 
            27    do you think he was in Pendembu? 
 
            28    A.    Pendembu, after they overthrow, all of us landed i
 
            29    Pendembu. 
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           1    Q.    Did you see O'Jalley working in Pendembu?   

 
      
 
             3    Q.    How was he working with civi
 
             4    A.    I said it was fine.  They were not doing us any bad 
th
 
 16:29:06  5    Q.    Did   

 
  
 
  
 
           8    Q.    Now, did you move from your town at al  

 
  
 
   16:29:41 10    A.    Well, the same place I have said today that when I lef
my 
 
  
 
  
do
 
            13    and take that last bit again? 
 



            14          MR JORDASH: 
 
   16:29:51 15    Q.    Take it easy, Mr Witness.  I know you've got a lot of 

          17    A.    I left -- I left -- I left my village, I went to Giema.  

you able to travel in Kailahun after coming to 

 where I said I stopped, that was the place that I 

          24    came to settle.  I was not just moving here and there. 

31:05 25    Q.    I've nearly finished, Mr Witness.  I just want to turn, 
 

          26    I may, to your time in Giema and ask you some last few 

u 

          28    had gone to the bush in Talia; is that right? 
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  2          PRESIDING JUDGE:  Not to Talia, the Joe Bush in Talia. 
 

 
            16    information but take it easy.  Repeat your answer, please. 
 
  
I 
 
            18    left Giema, I came to my village. 
 
            19    Q.    And were 
 
   16:30:22 20    your village? 
 
            21    A.    Yes. 
 
            22    Q.    Which places did you travel to? 
 
            23    A.    Well,
 
  
 
   16:
if
 
  
questions. 
 
            27    You told us earlier, when we were in a closed session, that 
yo
 
  
 
            29    A.    I went to my siblings. 
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             1    Q.    Did you ever hear, at the time you went -- 
 
           



             3          THE WITNESS:  Talia, Joe Bush in Talia. 
 
             4          PRESIDING JUDGE:  That's where he went to. 

           6    Q.    How far is the Joe Bush from Talia, Mr Witness? 

           7    A.    So it is about one mile between them. 

           9    A.    Two miles. 

 16:32:23 10    Q.    Do you know whether the civilians, including your 
blings, 

  11    in the Joe Bush at Talia, ever went into the town? 

          12          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the counsel take 
at 

          13    question again? 

ays is two 

          16          THE WITNESS:  Yes, two miles. 

          18    Q.    Let me just try to ask you a simpler question:  Which 

  Was it one year 

 16:32:59 20    more than one year you went to visit them? 

          21    A.    All of us who went into the Joe Bushes, that year, at 

          22    it was after two years that I was able to get on to them. 

      24    A.    In '96, yes, I went to them. 

it them in 1997? 

d your siblings go back? 

          28    A.    All of us went back to our village. 

 
   16:31:56  5          MR JORDASH: 
 
  
 
  
 
             8    Q.    How far is Giema from Talia? 
 
  
 
  
si
 
          
 
  
th
 
  
 
            14          PRESIDING JUDGE:  The distance to Talia he s
 
   16:32:45 15    miles? 
 
 
  
 
          17          MR JORDASH:   

 
  
year 
 
            19    do you think you went to visit your siblings?
 or

 
  
 
  
last 
 
  
 
          23    Q.    Did you visit them in 1997 or 1996?   

 
      
 
   16:33:37 25    Q.    Did you vis
 
            26    A.    It was in 1997 that all of us went back. 
 
            27    Q.    Di
 
  



 
            29    Q.    And did you 
of 

speak -- let me put it differently.  Did any 
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en or since then of any bad 

Joe Bush at 

s bad about those 

          6          JUDGE BOUTET:  Mr Jordash, when you're talking Talia, 
is 

           7    is Talia in Kailahun District presumably? 

           9          JUDGE BOUTET:  I know there is other Talias.  I just 
nt 

 

          11    Talia in and around the Giema, and in that particular area. 

          12          MR JORDASH:  Your Honour, yes. 

          13    Q.    Did your siblings return to your town or did they live 

l of us went back to our village. 
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             1    your siblings ever report to you th
 
             2    things happening to them while they were in the 
 
             3    Talia? 
 
             4    A.    Well, I did not receive any complaint
 
   16:34:31  5    freedom fighters. 
 
   

th
 
  
 
             8          MR JORDASH:  Your Honour, yes. 
 
  
wa
 
   16:34:50 10    to make sure that this is what we're talking about.  So this
is 
 
  
 
  
 
  
in a 
 
            14    different town? 
 
   16:35:10 15    A.    Al
 
            16    Q.    Have you seen other people, other civilians, who were in
 



            17    the zoo bushes at Talia since peace has come? 

 date, since the war 

 16:35:58 20    has ended? 

          21    A.    Yes, others, those who were from Baiwala. 

      22    Q.    Any reports given to you of any misbehaviour by the 
eedom 

        23    fighters? 

          27    witness -- let me start it again because I think I've got lost 
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           1    were in the zoo bush at Talia since the war came to an end? 

           2    A.    Even up till now we are still in contact. 

          4    A.    Many a time we could see each other. 

 16:37:14  5    Q.    Let me ask you specifics.  Is this --  there shouldn't 

 
            18    A.    There were many. 
 
            19    Q.    And you've spoken to them since that
 
  
 
  
 
      
fr
 
    
 
            24          PRESIDING JUDGE:  Mr Jordash, can you take that again, 
 
   16:36:21 25    please. 
 
            26          MR JORDASH:  Sorry, Your Honour, yes.  I asked the 
 
  
as 
 
            28    well. 
 
            29    Q.    The war came to an end, and have you seen civilians who 
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           3    Q.    And the Luawa Chiefdom, which towns are in that   

chiefdom? 
 
   

 
  
be 
 



             6    any dispute about this -- is Talia in the Luawa Chiefdom?  
rry, 

           7    is that in the Luawa Chiefdom? 

           8    A.    Talia is in Luawa Chiefdom. 

           9    Q.    Is Sembehun in that chiefdom? 

ns 
om 

          12    Talia? 

 

          14    people.  That was the place my siblings were staying. 

 16:38:27 15    Q.    Do you know people from Sembehun? 

 16    A.    I can't quite remember. 

         19    Q.    Do you know -- sorry, I've lost the list of towns; I 

9:15 20    it.  But let me do this, Mr Witness.  Talia, Sembehun are two 

          21    towns in the Luawa Chiefdom.  Can you name some other towns, 

          22    please, in that chiefdom? 

          24    Q.    D-K-E-M-A.  Any other towns in that chiefdom? 

39:47 25    A.    Lalehun. 

A-L-E-H-U-N.  Any other towns? 

e? 

.  Could you repeat 
e 
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So
 
  
 
  
 
  
 
   16:37:51 10    A.    Sembehun is in that same Luawa. 
 
            11    Q.    Do you know people from Talia?  Do you know civilia
fr
 
  
 
            13    A.    Joe Bush in Talia.  It was at the Joe Bush that I know
 
  
 
  
 
           
 
            17    Q.    Do you know people from Pendembu? 
 
            18    A.    So many of them. 
 
   

need 
 
 16:3  

 
  
 
  
 
          23    A.    There is Dkema.   

 
  
 
   16:
 
            26    Q.    L-
 
            27    A.    Yandhun. 
 
            28    Q.    Y-A-N-D-H-U-N.  Yandhun.  What was the second nam
 
            29    Translation, please?  Translation, please
th
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           1    name, please, Mr Witness? 

           2    A.    Mambaba. 

-B-A.  And then you mentioned Tikonko; is that 

           4    right? 

 16:40:38  5          PRESIDING JUDGE:  Mr Jordash, we thought you were coming 

           6    a close.  How much more time do you -- 

           7          MR JORDASH:  I'm coming to an end, The last bit. 

           8          PRESIDING JUDGE:  Okay.  All right.  Okay. 

           9          MR JORDASH: 

 16:40:50 10    Q.    Tikonko, okay.  Any other towns? 

tness? 

          13    A.    Yes, I know.  I can call the names of people who are 
ere. 

y complaints from them about the 

 freedom fighters from 1993 to the end of the 

did not get any complaint. 

          19    questions, but I have finished for now, Mr Witness.  Thank 

 
 
 
 
 
  
 
  
 
             3    Q.    M-A-M-B-A
 
  
 
  
to 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
 
            11    A.    Batoma is there. 
 
            12    Q.    Do you know people in these towns to this day, Mr 
Wi
 
  
th
 
            14    Q.    And have you heard an
 
   16:41:27 15    behaviour of the
 
            16    war? 
 
            17    A.    I 
 
            18    Q.    No more questions, thank you.  There will be some more 
 
  
you. 
 
   16:42:09 20          PRESIDING JUDGE:  Some more questions from you? 
 
            21          MR JORDASH:  Not from me. 



 
            22          PRESIDING JUDGE:  So he says he has received no 
mplaints 

n those -- in these enumerated 

 16:42:45 25          MR JORDASH:  Yes. 

    26    Q.    Sorry, Mr Witness? 

          29    and we will resume to start with the cross-examination, and 

                                 SCSL - TRIAL CHAMBER I 
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N 

ay we rise, please. 

           2                      [Break taken at 4.40 p.m.] 

           3                      [RUF05OCT07E - CR] 

36  5          PRESIDING JUDGE:  We are resuming this session.  Mr 

           6          MR TOURAY:  Just two questions, Your Honour. 

           7          PRESIDING JUDGE:  Thank you. 

           8                      CROSS-EXAMINED BY MR TOURAY: 

           9    Q.    Mr Witness. 

 17:11:51 10    A.    Yes, sir. 

co
 
            23    from all these people i
locations 
 
            24    against the freedom fighters. 
 
  
 
        
 
            27    A.    I did not get any complaints from that end. 
 
            28          PRESIDING JUDGE:  Right.  We would recess for a few 
minutes 
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           1    Mr Touray is put on notice.  M  

 
  
 
  
 
           4                      [Upon resuming at 5.08 p.m.]   

 
   17:11:
uray. To

 
  
 
  
 
  
 
  
 
  



 
            11    Q.    You were at the zoo bush in Giema, or around Giema; 
 
            12    remember saying so? 
 
            13    A.    Yes, I was in Joe Bush in Giema. 

          14    Q.    Now, was there a civilian head over you there? 

ho was in charge 
 

          17    that zoo bush? 

pt 

 17:13:08 20    Q.    Now, did you know any civilian commander even out of the 

          21    zoo bush, maybe in Giema Town? 

f the civilian commanders, he was in Semabu. 

          23    There is Semabu near Giema. 

          24    Q.    What was his name? 

          26    Q.    Does the name Aruna Fatoma ring a bell to you? 

          27    A.    Aruna Fatoma?  Well, I cannot explain something about 

 time when you 
re 

        29    at the zoo bush? 
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   17:12:21 15    A.    In that Joe Bush, there was no chief. 
 
            16    Q.    Did you know of any civilian commander w
of
 
  
 
            18    A.    In Joe Bushes, there was no elected commanders, exce
some 
 
            19    of us who were in control of our families. 
 
  
 
  
 
            22    A.    I know one o
 
  
 
  
 
 17:13:58 25    A.    He was called Fodon, Saffa Fodon.   

 
  
 
  
him. 
 
            28    Q.    Was he a civilian commander during that
we
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           1    A.    That man, I cannot   explain anything about him. 

           2    Q.    Are you saying you don't know anything about him? 

       4    Q.    Are you also saying you had no business with him? 

UDGE:  Nobody has asked you about torments. 

           7          MR TOURAY: 

           8    Q.    Did you have any business with Aruna Fatoma?  Are you 

? 

 17:15:38 10    A.    That is what I want to tell you. 

          11    Q.    What about Aruna Bunda, or Gbondo?  Does it ring a bell? 

ndo? 

          14    A.    No. 

 17:16:11 15          MR TOURAY:  No further questions. 

Did 

 17:16:50 20    in 1996, ever hear of a civilian commander in Giema called 

 

as a G5 office in 

 17:17:26 25    I want to ask you:  Does the name Foray Mansaray mean anything 

 
  
 
             3    A.    That Aruna person, I don't know anything about him. 
 
      
 
   17:15:15  5    A.    Well, nobody was tormenting us there. 
 
             6          PRESIDING J
 
  
 
  
 
             9    saying you had no business with Aruna Fatoma
 
  
 
  
 
            12    A.    Aruna Gbondo.  That, I do not know him. 
 
            13    Q.    And you had no business with a man called Aruna Gbo
 
  
 
  
 
            16          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Cammegh. 
 
            17          MR CAMMEGH:  Just a few questions, please. 
 
            18                      CROSS-EXAMINED BY MR CAMMEGH: 
 
            19    Q.    I just want to get this clear please, Mr Witness.  
u, yo

 
  
Aruna 
 
            21    Fatoma? 
 
            22    A.    Aruna Fatoma, I don't know anything about him.  I don't
 
            23    know him. 
 
            24    Q.    Okay.  You've told us that there w
ema. Gi

 
  
to 
 



            26    you? 
 
            27    A.    I kno
mself, 

w about that Foray Mansaray name.  And even 

          28    too, I know him. 

der in Giema 
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           2    A.    He was a G5 commander, just the same way as I am 

    4    Q.    I just want to get it clear.  Can you confirm that he 

           6    A.    Well -- 

           7          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the witness take 
at 

           9          MR CAMMEGH: 

 17:18:48 10    Q.    I will put the question again in a different way:  I'm 

  11    suggesting that the G5 commander in Giema, in 1995 and 1996, 

          12    Foray Mansaray; am I right? 

          13    A.    Foray was the G5 commander at that time, throughout. 

hi
 
  
 
            29    Q.    Okay.  Is it true that he was the G5 comman
in 
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             1    1995 to 1996? 
 
  
explaining 
 
             3    and you are seeing me. 
 
         

was 
 
   17:18:23  5    G5 commander in Giema in 1995 and 1996? 
 
  
 
  
th
 
             8    again, and slow down? 
 
  
 
  
 
          
was 
 
  
 
  
 



            14    Q.    In Giema? 

          17          PRESIDING JUDGE:  What's the time frame again?  1995? 

       18          MR CAMMEGH:  And six. 

H:  Yes. 

          23    Q.    You've spent some time this morning telling us about 

 

ologise. 

ET:  But there is no need to apologise.  As 

ast on the TV within the Special Court. 

R I 
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          2          MR CAMMEGH:  Thank you, Your Honour. 

 
   17:19:27 15    A.    Yes, in Giema. 
 
            16    Q.    Now, you've -- 
 
  
 
     
 
            19          PRESIDING JUDGE:  1995 and 1996. 
 
   17:19:38 20          MR CAMMEG
 
            21          PRESIDING JUDGE:  Thank you. 
 
            22          MR CAMMEGH: 
 
  
your 
 
            24    duties as a town commander, and you spent some time -- 
 
   17:19:54 25          JUDGE BOUTET:  We were in a closed session.  I just want
to 
 
            26    remind you of that. 
 
            27          MR CAMMEGH:  Hopefully there is no harm done.  I 
ap
 
          28          JUDGE BOUT  

you 
 
            29    know, it may be broadc
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             1    Anyway, you are warned. 
 
   

 



             3          PRESIDING JUDGE:  He's taken it back. 

 4          MR CAMMEGH: 

s 

           6    about the nature of your job, and you spent some time 

           7    to us your links with the communities around where you live.  

           8    want to ask you this, please:  Did you ever receive, or have 

           9    ever received any complaints about people being forced to hand 

 17:21:04 10    over subscriptions of palm oil, or cocoa, or other commodities 

          12    A.    Well, I did not see that, because we were the civilians. 

          13    If there were any such subscriptions, we were to do that. 

y truth in the suggestion that those 
o 

 17:21:33 15    did the farming in the area where you were living in '95, '96, 

          17    A.    If it is a question, please go over again. 

          18    Q.    Is there any truth in the suggestion that the civilians 

e not 
d? 

          22    Q.    Yes, the farms that you were familiar with in your area, 

        24    A.    We were doing the farming for ourselves.  We used to 
k 

 17:22:53 25    for ourself and we were eating. 

t? 

 

 
            
 
   17:20:17  5    Q.    You spent some time this morning, Mr Witness, telling u
 
  
indicating 
 
  
I 
 
  
you 
 
  
 
  
to 
 
            11    freedom fighters? 
 
  
 
  
 
            14    Q.    Right.  Is there an
wh
 
  
 
          16    '97 and '98 were not fed?   

 
  
 
  
 
            19    working on the farms between the years '95 and '98 wer
fe
 
   17:22:27 20    Was that true? 
 
            21    A.    In our own farms? 
 
  
 
          23    Giema.   

 
    
oco

 
  
 
            26    Q.    Were any civilians forced to farm or work at gunpoin
 
          27    A.    That did not happen in my presence.   



            28    Q.    Thank you.  Did you ever hear any complaints about that 
 
            29    happening? 
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           1    A.    That did not happen in my presence. 

       2    Q.    Have you ever heard of any complaints by civilians of 
F 

           3    fighters stealing food from their personal farms? 

. 

 17:24:04  5    Q.    What happened to the people who stole food?  Were they 

           6    disciplined? 

 When the enemies came to Giema on their way back, 

           8    some of the soldiers interfered with our food and CO Mosquito 

           9    beat them mercilessly. 

gustine Gbao? 

          11    A.    Yes, I know him. 

 was 

          14    staying.  They were coming from Giema, going to Kailahun, as 
ll 

lace where I can 
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RU
 
  
 
           4    A.    Well, there was a time that happened, and I heard of it  

 
  
 
  
 
           7    A.    Yes.   

 
  
 
  
 
 17:24:36 10    Q.    Have you ever heard of a man called Au  

 
  
 
            12    Q.    Do you know where he lived in the years '95 to '98? 
 
            13    A.    Well, I did not know any of a single place where he
 
 
  
we
 
   17:25:16 15    as over the river.  There is not a single p
say, 
 
            16    yes, I know. 
 



            17    Q.    Did you ever hear any complaints that Mr Gbao was 

bush? 

at. 

          21    Q.    Thank you.  Would you agree that so far as the general 

 

the war effort against the enemy?  
uld 

 17:26:25 25    A.    Yes, I agreed with that. 

      28    A.    Well, I cannot explain now where his farm was. 

t me put it in a different way.  I'm suggesting 
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      1    that Augustine Gbao never had a farm in Giema.  Am I right 

           2    that, to your knowledge? 

t know, because one could send you to a -- 

forcing 
 
          18    civilians to carry palm oil and cocoa on their heads to   

Kailahun 
 
            19    Town from the 
 
   17:25:43 20    A.    Well, that, I did not hear of that.  I never heard of 
th
 
  
 
            22    population of Kailahun District was concerned during those
years, 
 
            23    everybody was united in 
Wo
 
            24    you agree with that? 
 
  
 
            26    Q.    Can you remember if Augustine Gbao ever had a farm in 
 
            27    Giema? 
 
      
 
            29    Q.    Well, le
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out ab

 
  
 
             3    A.    Those type of people, even if they cultivated a farm, 
you 
 
             4    could no



 
   17:27:32  5          PRESIDING JUDGE:  Don't say that.  Don't say that.  
n't 

           6    go into speculating.  It is either you know or you do not know 

           7    whether Augustine Gbao had a farm. 

           8          THE WITNESS:  I don't know.  I don't know. 

           9          MR CAMMEGH: 

 17:27:49 10    Q.    Were you aware of any mining in Giema? 

 

          13    Q.    Can I just suggest this:  To your knowledge, Mr Witness, 

          14    there was never any forced mining.  Civilians were never 
rced 

8:46 15    to do mining in Giema, were they? 

thing about that, because I cannot 

          18    Q.    Right.  The last point is this, please, Mr Witness, my 

 with me: 

9:25 20    Mr Gbao never called civilian commanders or town commanders to 

out that, aren't I? 

s why I 

          24    know anything about it. 

 17:30:03 25    Q.    Did you ever hear from any members of the civilian 

e MP 

witness that. 

Do
 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
 
            11    A.    I heard of that, but, at that time, all of us were not
 
            12    there. 
 
  
 
  
fo
 
   17:2
 
            16    A.    I cannot explain any
 
            17    explain anything about that mining there. 
 
  
 
          19    suggestion is this, and please tell me if you agree  

 
   17:2
 
            21    meetings in Kailahun Town where he ordered people to give 
 
            22    subscriptions of food.  I'm right ab
 
            23    A.    I cannot explain anything about that.  That'
n't do

 
  
 
  
 
          26    population, any complaint about Mr Gbao forcing civilians to   

give 
 
            27    subscriptions? 
 
            28    A.    I did not witness that, that type of complaint to th
 
            29    office or G5's office.  I did not 
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           1    Q.    Okay.  My final question is this:  In about '95 or '96 -

t 

e were not in Giema. 

 17:31:18  5    Q.    Okay.  Isn't it right that for a while during the war, 

ting it is. 

           7    A.    Well, I, for myself, I did not see him there. 

           8          MR CAMMEGH:  Thank you, Mr Witness.  That's all the 

 17:32:22 10          PRESIDING JUDGE:  Learned counsel, I don't think -- 

          11    Mr Hardaway, I don't think we'll take you on today. 

  12          MR HARDAWAY:  Understood, Your Honour. 

          13          PRESIDING JUDGE:  It is 5.30.  I know we have two 
sues. 

          14    We have an outstanding issue with you; the issue of your 
hibit. 

17:32:38 15          MR HARDAWAY:  Yes. 

 
u 

          18          MR HARDAWAY:  That is correct, Your Honour. 
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- 
 
             2    in fact, at any time between '95 and '98, did you ever mee
 
             3    Mr Gbao?  Do you remember?  Did you meet him in Giema? 
 
             4    A.    In '98, w
 
  
he 
 
             6    did stay in Giema?  Isn't that right?  I'm sugges
 
  
 
  
 
             9    questions I have, Your Honour. 
 
  
 
  
 
          
 
  
is
 
  
ex
 
   
 
            16          PRESIDING JUDGE:  I did direct Court Management to show
yo
 
          17    what we already have in evidence.   

 
  
 



            19          PRESIDING JUDGE:  So that you decide on how to organise 
the 
 
   17:32:52 20    documents that you were intending to tender. 
 
            21          MR HARDAWAY:  Yes, Your Honour. 
 
            22          PRESIDING JUDGE:  I think we will visit all those issues 

ay at 9.30. 

is 

ay in the 

 the afternoon 

   27    Tuesday.  Is that clear?  Because we have an engagement with 

  28    CDF case on Tuesday in the afternoon. 

 is supposed to be an CDF day, we 
e 
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    OPEN SESSION 

         3    we are sitting on Monday and on Tuesday at the usual time 
ing 

        4    the morning, but not in the afternoon.  Are we understood? 

raise an issue? 

 

 
            23    next week.  This will be on Mond
 
            24          For the information of learned counsel, the RUF case 
 
   17:33:09 25    sitting on Monday.  It is on Monday and also on Tuesd
 
            26    morning, up to about 12.00 or 1.00, but not in
on 
 
         
the 
 
          
 
            29          So, on Monday, which
ar
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             1    not keeping that appointment to the CDF.  It shifted for the 
 
             2    reasons of calendar of counsel concerned to Tuesday at 3.00.  
 So

 
    
rdu

 
     
 
   17:34:08  5    Right.  Yes, Mr Jordash, you wanted to 
 
             6          MR JORDASH:  Just a very quick one.  We are not sitting
 



             7    Tuesday afternoon. 

           8          PRESIDING JUDGE:  Yes.  You are happy about that, aren't 

 17:34:23 10          JUDGE BOUTET:  We are, but not in the RUF. 

          11          PRESIDING JUDGE:  Yes. 

          13    orders, which we have informed the Prosecution about.  We have 

          14    had to move the witness list slightly.  So the next witness to 
 

        16    followed by DIS-178. 

          19          PRESIDING JUDGE:  So is there any other issue to be 

.  The Court will rise, and we will resume 

            [Whereupon the hearing adjourned at 5.32 

          24                      to be reconvened on Monday, the 8th day of 

 17:35:55 25                      October 2007, at 9.30 a.m.] 

          26 

        28 
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             9    you? 
 
  
 
  
 
            12          MR JORDASH:  Can I just update Your Honours as to 
witness 
 
  
 
  
be
 
   17:34:37 15    called will be DIS-007, followed by DIS-225, followed by DIS-
078, 
 
    
 
            17          PRESIDING JUDGE:  Is the Prosecution apprised? 
 
            18          MR HARDAWAY:  We are so apprised, Your Honour, yes. 
 
  
raised 
 
   17:35:08 20    before we rise for a well-merited weekend, although some of us 
 
            21    don't have a weekend
 
            22    here at 9.30.  Have a nice weekend. 
 
            23          
m., p.

 
  
 
  
 
 
  
 
          27   

 
    
 
            29 
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